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2024 

Co se vám jako první asociuje, kdy� slyaíte termín konstruktivní �urnalistika? 

Zachytila jsem to poprvé v mailu od vás. Tak�e jsem si k tomu troaku >zagooglila< a podívala 

se na to, jak se ten pojem pou�ívá. V praxi jsem se s ním nesetkala vobec. Asi jsem ze staré 

akoly, ale u mé generace nebylo zvykem o zpravodajství uva�ovat tímto zposobem. Proto�e 

základem zprávy má být >co<, >kdy<, >kde<, >jak< a >pro<. To je ten kontext, o kterém ten 

pYístup mluví. Dobrá novinaYina by m�la kontext obsahovat automaticky, proto�e kdy� se 

jakýkoliv fakt vytrhne ze souvislostí, mo�e být a� l�ivý. Zaínala jsem v roce 1983 3 mám tedy 

vystudovanou jeat� socialistickou �urnalistiku na tehdejaí fakult� �urnalistiky Univerzity 

Karlovy 3 a u� tehdy nás uili, �e kontext je dole�itý.  Pokud se nejedná o jednoduchou zprávu 

o tom, �e n�kde spadla lavina a umYelo tam x lidí, tak je kontext mimoYádn� dole�itý. Zvláae 

v energetice, co� je komplikovaná, komplexní problematika. Kdy� jsem etla o konstruktivní 

�urnalistice, tak mi to bohu�el hodn� pYipomn�lo to, co si pamatuju z doby hlubokého 

socialismu, kdy� jsem s prací novináYe zaínala. Tam se tedy konstruktivn� kritizovat sm�lo. 

V moment�, kdy lov�k popisuje kriticky n�jaký jev a bere ohled na to, jestli samotná zpráva 

n�emu pomáhá nebo akodí, u� prakticky postupuje v rozporu se základním principem 

�urnalistiky informovat v souvislostech. Ta tehdejaí konstruktivní kritika mi tedy pYijde 

nesmyslná. A trochu mi to evokuje i pojem, který pou�íváte. 

 

Dotkla jste se zasazování událostí do kontextu, co� je jedna ze zásad, kterou konstruktivní 

�urnalistika prosazuje. Zmínila jste, �e je kontext v energetické tematice dole�itý. Mohla 

byste to prosím rozvést? 

Energetika je slo�ité a komplexní téma. Celý segment je te� v uritém technologickém vývoji 

a fungují tam dva zásadní tlaky: jednak vývoj samotné technologie, jednak politické tlaky 

a regulace spojené s dekarbonizací. PYi popisování toho, co se v energetice d�je, tedy hraje roli 

i politika. Do ka�dé zprávy se vnáaí uritý názor, emu� se novináY nikdy nemo�e vyhnout. 

U tak komplexní v�ci nikdy nemo�ete v�d�t úpln� vaechno a postihnout veakeré souvislosti. 

Ve výsledném �urnalistickém produktu se v�dy odrá�í to, co daný autor vidí, jakou má �ivotní 

zkuaenost, jaké má o tématu objektivní znalosti, co je schopný si k n�mu dále zjistit a jak potom 



 

vaechny informace doká�e zasadit do svého vlastního kontextu a kontextu daného tématu. S tím 

podle m� stojí a padá kvalita autora. Kdy� dobrý autor dostane do ruky agenturní zprávu o tom, 

�e n�kde dosahuje výroba z obnovitelných zdrojo uritého procenta, musí být schopný takovou 

zprávu i vyhodnotit. Ve výsledku je tam obrovské mno�ství aspekto, které se nedají v jednom 

textu postihnout. lov�k ale musí vytváYit zprávu s v�domím toho, �e takové souvislosti 

existují. Pokud se napYíklad dotu v jednoduché zpráv� o tom, �e n�co produkuje urité 

procento emisí s hodnocením, �e je to dobYe nebo naopak apatn�, a není tam pYidaný kontext, 

tak je ta zpráva svým zposobem l�ivá nebo zavád�jící. 

 

M�la by tedy podle vás být práce s kontextem souástí vaech �urnalistických obsaho? 

V koneném produktu nemusí být pYímo obsa�ený. Jednoduchá zpráva má zákonitost uritého 

rozsahu a nedostanete do ní vaechny souvislosti. Z hlediska toho, �e kontext znám, by ale 

veakerý obsah m�l vznikat. 

 

Jevem, na který konstruktivní pYístup k �urnalistice reaguje, je negativita ve 

zpravodajství. Zastánci pYístupu tvrdí, �e jsou zprávy pYília negativní, a k tomu se sna�í 

nabídnout alternativu. Máte vy sama pocit, �e mají média tendenci t��it z negativních 

událostí? Konkrétn� tYeba clickbaitovými titulky. 

Jsem hluboce pYesv�dená o tom, �e novináYská produkce je pYedevaím zbo�í, které musí pokrýt 

náklady na svou výrobu. To, �e se Yíká, �e média b��í za reklamou a s tím stojí a padají, má 

svoj nále�itý dovod, proto�e jinak ne� z reklamy nebo pYedplatitelo nefungují. V ka�dém 

pYípad� musíte n�jakou formou získat pozornost tenáYe. Bu� jako médium, které si n�kdo bude 

ochotný zaplatit, nebo jako médium, které je natolik tené, �e budou jeho produkci ochotní 

zaplatit inzerenti. Není jiná cesta, pokud nepoítáme veYejnoprávní média. Kritizovat honbu za 

clickbaitem je straan� zjednoduaující.  

 

PYejd�me te� k tématu nedávno prob�hlé globální energetické krize. V esku se 

veYejnost poprvé pomysln� stYetla s realitou prudkého rostu cen energií v Yíjnu 2021, 

kdy� zkrachovala energetická skupina Bohemia Energy. Jak slo�ité pro vás bylo se v té 

situaci zorientovat? 

Slo�ité bych neYekla. Poka�dé, kdy� se n�co odehraje v bran�i, kterou sledujete, tak je to pro 

vás jako pro novináYe samozYejm� dobYe. To Yíkám s uritou nadsázkou a velkou mírou 

cynismu. Cokoliv se ve vaaí bran�i d�je, je prakticky materiál, se kterým pracujete. Pokud vás 

ta tematika baví 3 co� v�tainou u lidí, kteYí dlouhodob� sledují jednu tematiku je ten pYípad 3



 

tak je ta situace pro vás pYíznivá. NovinaYina je neskuten� poutavá a zábavná práce. Kdy� 

dojde ke krachu, tak s tím lov�k rád pracuje. Zajímá ho, co se konkrétn� d�je, co za tou situací 

stojí a jaké bude mít dosledky. PYekvapivé to pro m� nebylo. Schylovalo se k tomu a bylo do 

znané míry oekávatelné, �e se to dYíve nebo pozd�ji n�komu musí stát. Spía mi pYialo 

zajímavé, jak velké konsekvence to m�lo. Veakeré dopady jsme si toti� zaali uv�domovat a� 

postupn�. 

 

Kdy� Bohemia Energy ohlásila ukonení své innosti, co bylo pro vás v redakci st��ejní 

pYedat tenáYom? 

Nejvíce jsme se zabývali dopady na klienty. Pracuji v redakci, která vytváYí výstupy pro 

masového konzumenta. Tak�e dopad na �ivotní úroveI naaich tenáYo je potom samozYejm� 

dole�itý parametr, podle kterého se vybírají témata. Proto�e to lidi zajímá. 

 

Kdy� se ke krachu Bohemia Energy pYidala ruská invaze na Ukrajinu, prom�nilo to podle 

vás pro novináYe ve zpravodajství n�jak zásadn� ji� vzniklou situaci? 

O energetice píau dvacet let, mo�ná déle. Pracovala jsem i v HospodáYských novinách, co� je 

specializovan�jaí médium pro publikum, které není úpln� masové. Energetika byla v�dycky 

dole�itá, ale nebylo to nejdole�it�jaí. Více se Yeaila bezpenost, peníze, hospodaYení, kondice 

firem nebo nezam�stnanost. S energetikou si b��ný zákazník ned�lal starosti, proto�e energie 

byly levné. A zákazníkem myslím jak firmy, tak domácnosti. Pro nikoho to nebylo úpln� 

prvoYadé. Poka�dé, kdy� jsem v energetice cht�la pokrýt n�jaké zajímavé téma, muselo to mít 

formu n�jaké obchodní story, pYíb�hu podnikatele, nebo to napYíklad souviselo se státní 

zakázkou. Samotný trh s elektYinou a plynem ale nikdy nebyl tak zajímavý. To odstartovalo a� 

v moment� pYed dv�ma lety, kdy se energetika zaala dotýkat spotYebitele. To pro m� osobn� 

bylo to zajímavé. 

 

Dokázala byste Yíct, po jakém typu lánko byla ze strany publika nejv�taí poptávka? 

tenáYe jednoznan� nejvíce zajímaly dopady na cenu. Ae u� to, jak zvyaování cen energií 

dopadne na jejich rozpoty, nebo na jejich zam�stnavatele. Dokud nevypukla energetická krize, 

tak dopad na rozpoty z nákupu elektYiny a plynu nebyl tak dole�itý. 

 

 



 

Snahou konstruktivní �urnalistiky je mimo jiné i v nepYehledných situacích jakou byla 

práv� i energetická krize nabízet Yeaení. PatYí podle vás pokrývání úsp�aných Yeaení 

problému nebo jeho hledání ke zpravodajství? 

Zda by m�l �urnalistický produkt hledat Yeaení je nejspía otázka �ánru. 

 

Byl ale napYíklad ze strany tenáYo zájem o lánky, ve kterých by jim redakce nabízela 

praktické vysv�tlení a rady? 

Urit�. Zvláae v dob�, kdy je ta situace v pohybu, tak d�láme rozné poradny, cenová srovnání, 

praktické série, jak uaetYit v domácnosti. Daleko více se psalo napYíklad o zateplování nebo 

zposobech vytáp�ní. 

 

PYedpokládám, �e takové lánky se musí mnohdy opírat o spoustu analytických dat. Jak 

slo�ité je tento druh analytických pYísp�vko oproti jednoduché zpráv� pYipravit? 

To je v�dy pYímo úm�rné tomu, kolik asu do lánku mo�e konkrétní autor investovat. Zále�í 

na nastavení ka�dé redakce. Seznam napYíklad pou�ívá program, ve kterém redaktoYi 

zpracovávají analýzy. Na to, kolik se do nich musí vlo�it autorské práce a hodin, které pak 

médium musí zaplatit, tak mám pocit, �e tenost tomu ne v�dy úm�rn� odpovídá. Seznam ale 

takové lánky produkovat chce, proto�e to vnímá jako servis naaemu publiku. Analýzy ve 

v�tain� dneaních médií bývají za paywallem, v Seznamu se to stále d�lá v rámci bezplatného 

zpravodajství. To, �e se v Seznamu investuje do dlouhých materiálo je uritá redakní politika. 

Ale jinak v eských redakcích takto nikdo moc neuva�uje. Pokud se n�kdo pYília dlouho zabývá 

jedním tématem, aby vytvoYil komplexn�jaí analýzu, tak to nikdo z vedení redakce pYília 

neoceIuje. AlespoI co se týe webové redakní politiky. Nakonec se v�dy poítá náklad 

a výnos práce. Analýzy mo�ou ale pYináaet benefity, které se ale kliknutím na lánek nedají 

spoítat, jsou spíae otázkou presti�e. 

 

Pokud by redakce nemusely Yeait finanní zát�� a náronost takové práce, myslíte si, �e 

by podobných analytických pYísp�vko m�lo vznikat více? Jednoduae proto, aby se 

publikum dostávalo k informacím v souvislostech. 

Vycházet musí i jednoduché lánky, proto�e spoustu lidí si ten dlouhý analytický text ani 

nechce otevYít. Situace Seznamu je specifická v tom, �e se jedná o firmu s obrovským záb�rem 

i dostatkem financí, tak�e si mo�e leccos dovolit, ale to není úpln� typická situace. Vkládat as 

novináYe do tvorby obsahu, který se napYíklad nedoítá, není úpln� efektivní. Obsah v�dy 

musíte pYizposobit konzumentovi a t�ch je mnoho rozdílných typo. N�kdo potYebuje krátké 



 

zpravodajství, n�komu ud�lá radost, kdy� mu poskytnete co nejv�taí objem souvislostí. Je 

napYíklad obrovský rozdíl mezi serverem Blesk.cz a týdeníkem Ekonom 3 konzumuje je jiný 

typ spotYebitelo a vy jim jako médium musíte pYizposobit obsah. Není mo�né d�lat pouze 

propracované analýzy. Nepomohlo by to niemu, proto�e by to spoustu lidí vobec neetlo. 

 

Kdy� se zp�tn� podíváte na dobu, kdy energetická krize kulminovala a ceny energií byly 

nejvyaaí, napadá vás, jakých zpravodajských pYísp�vko m�lo vznikat více? 

To si neodvá�ím Yíct, asi bych si musela ud�lat hlubaí analýzu. 

 

Energetická krize byla v mnoha ohledech bezprecedentní. Informace, které se lidé z médií 

dozvídaly, mohly pYinejmenaím v ásti z nich vyvolat paniku. Jako pYíklad uvedu 

formulaci, �e n�kteYí lidé nebudou mít na zaplacení úto. Byl podle vás tón, jakým eská 

zpravodajská média informovala o energetické krizi, úm�rný záva�nosti situace? 

Asi nedoká�u vyhodnotit, jestli to celkové vyzn�ní bylo takové, jaké popisujete. Ka�dý 

samozYejm� vyhledává informace, které mu konvenují. V dob�, kdy zkrachovala Bohemia 

Energy, nás zavalily dotazy tenáYo, kteYí dostali nabídky na platby od náhradních dodavatelo 

a byli pYesv�dení, �e nebudou schopni to utáhnout. Ta panika byla vyvolaná reálným dopadem, 

ne tím, �e by tu situaci média výrazn� dramatizovala. Na denní poradu redakce pYichází spoustu 

rozných témat, ze kterých se vybírá, co se zpracuje. A pokud se tam objevují tenáYské dopisy 

od dochodkyI, �e mají vyaaí platy za energie, ne� kolik iní jejich dochod, tak to samozYejm� 

nemo�ete nezpracovat. Zatímco jiná témata v tu chvíli mo�ou pokat. Ale pro ka�dé médium 

univerzáln�jaího typu 3 takové, které vytváYí obsahy pro masové publikum 3 je lidský pYíb�h 

a konkrétní dopad situace materiálem, se kterým není mo�né nepracovat. Proto�e tím 

poskytujete uritý servis, dáváte tím zp�tnou vazbu politikom, informujete o tom, co se reáln� 

d�je a v ideálním pYípad� to mo�ete spojit i se servisem pro ty ohro�ené lidi, napYíklad kdy� 

napíaete, �e je k dispozici pYísp�vek na bydlení. Otázka je, jak se k tomu zpracování pYistupuje. 

Urit� je apatn�, pokud se zvolí klasický bulvární pYístup a píae se pouze o tom, jak budou 

dochodci páchat sebevra�dy, proto�e nemají na zaplacení elektYiny. A naopak u� se nenapíae 

o tom, �e mo�e jít o výjimenou situaci, kolik lidí ta situace reáln� postihne, to je ten kontextu, 

který k tomu patYí. 

 

Vybavujete si z této doby napYíklad konkrétní lánek z jakéhokoli eského 

zpravodajského média, kde ten kontext oividn� chyb�l? 

Nejsem schopná pYeíst vaechno. Urit� takové byly, ale nevybavuju si nic konkrétního. 



 

 

Tak�e tonalita zpráv podle vás byla opodstatn�ná? 

Z toho, co jsem etla. Já napYíklad netu Blesk, proto�e neoekávám, �e mi jako novináYi, který 

zkonzumuje velké mno�ství mediálních výstupo, aby byl v obraze, pYinesou n�jakou 

podstatnou informaci. Nevím, jak k tomu informování pYistupovaly napYíklad bulvární tituly 

a neumím to vyhodnotit. Ale u vysoce zásahových médií si upYímn� nevzpomínám na �ádné 

excesy. 

 

V mediálním výzkumu od Reuters Institutu se v posledních letech poukazuje na to, �e lidé 

po celém sv�t� pYestávají sledovat zprávy s tím, �e jsou pYília negativní. To je i jeden 

z dovodo, pro na toto téma nará�ím a vracím se k n�mu& 

Já jsem napYíklad od války na Ukrajin� úpln� pYestala sledovat televizní zpravodajství. Proto�e 

jsem nebyla schopná unést míru t�ch negativních zpráv. Ne ale proto, �e by to televize n�jak 

zveliovala. Ty informace jsem jednoduae necht�la slyaet, proto�e jsem nebyla schopná se s tím 

psychicky vyrovnat. A myslím si, �e spoustu lidí reaguje stejn�. }e nezvládají míru negativních 

informací a skutenost, �e se sv�t Yítí vysoce rizikovým sm�rem a mo�e to mít straané následky. 

SamozYejm� �e nám to trochu nahání strach. A hodn� lidí to Yeaí tím, �e ty informace nechce 

slyaet. Ale není to vina médií. Média pouze odrá�ejí to, co se ve sv�t� reáln� d�je. A kdy� to 

vztáhnu na energetiku, tak je to hodn� podobné. Spoustu lidí u� nechce poslouchat, jak se 

vaechno zdra�uje, inflaní vlna byla sice ta�ená energetikou, ale vidíme to pYi nákupu potravin, 

v nákladech na bydlení. Míra negativních zpráv byla v jednu dobu výrazná, co se cen energií 

a ostatního zbo�í týe. A dovedu si pYedstavit, �e to leckdo nechce poslouchat. Proto�e s tím 

nic nemo�ete d�lat. NeYíkám, �e média n�co ned�lají apatn�. Ale to, �e se hromadí negativní 

zprávy, je odrazem reality. Jednoduae jsou dobrá a apatná období. 

 

Z mé strany pak vyvstává otázka, jestli je mo�né negativitu n�ím vyvá�it. TYeba práv� 

vysv�tlením nebo kontextem. 

Kdy� se ale zane stYílet na Filozofické fakult� (informantka odkazuje na tragickou událost 

masové stYelby na Filozofické fakult� UK v Praze z konce prosince 2023, pYi které pYialo o �ivot 

14 lidí, pozn. autorky), tak vaechny velké servery jako my, které mým odhadem produkují tak 

tyYi materiály na webu za hodinu, mo�ou to, co cht�ly povodn� publikovat, zahodit. Vaechno, 

co se v takovou chvíli netýká stYelby na Filozofické fakult�, v tu chvíli postrádá smysl. 

V situacích, kdy se n�co d�je 3 a v tom byl pád Bohemia Energy hodn� podobný, bye mén� 

vyhrocený 3 tak se jiná témata odkládají. Proto�e to úsilí, které vlo�íte do jejich tvorby 



 

neodpovídá zájmu o n�. A nejde jen o peníze. Nemá smysl zveYejIovat v�ci, které si pYete pár 

lidí. PYesto�e se do nich vlo�ilo spoustu asu. PoYád jde o náklady a výnos, který má médium 

jednak finanní, jednak ve form� image a presti�e. Výnos mediální práce se nedá vyíslit jen 

pen�zi, jsou tam i jiné pYínosy, ale poYád to závisí na tenosti. Lidský mozek je nastavený na 

to, �e má v�taí zájem o n�co, co vyvolává emoci a strach je silná emoce. To znamená, �e cokoliv 

je negativního apriori vyvolává v�taí zájem a je více sledované ne� skv�lá zpráva o tom, �e tYi 

kilometry od Filozofické fakulty n�kdo postavil krásný dom, tYeba. Tuto redakní politiku 

upYednostIování negativních událostí mo�ete sice kritizovat, ale je to dáno poptávkou po zbo�í, 

které vyrábíme. Jde o to, aby negativita informací nebyla posilovaná tím, �e opomíjím kontext, 

apatn� n�co interpretuji, zasazuji to do apatných souvislostí, proto�e to u� je potom apatná 

novináYská práce. 

 

Podobných aoko, bye ne tak ploaných a dramatických, u� na energetických trzích ale 

v novodobé historii n�kolik být muselo. Pokud tomu rozumím správn�, tak ceny energií 

se u� v posledních m�sících stabilizují. Kdy� se te� díváte zp�tn� na rok 2021 a 2022, 

nebylo v silách novináYo predikovat, �e se situace zlepaí? 

Ono to ale poYád není ideální. Ceny energii jsou dnes pYibli�n� dvakrát a� tYikrát vyaaí, ne� byly 

v roce 2019. Tu zát�� s sebou poYád neseme a takové ceny energií, jaké byly pYed krizí, u� 

s velkou pravd�podobností nikdy nebudou. Te� jde o to, aby se s tím ekonomika a spolenost 

dokázala vypoYádat. Je to jiná situace a n�kam jsme se posunuli. Mým konzumentem jsou 

napYíklad investoYi, které zajímají informace o dalaím vývoji, aby podle toho mohli sm�Yovat 

peníze. Neuva�uji o tom, jestli to, co d�lám, n�co vyva�uje, nebo jestli n�emu pomáhám. V�dy 

mi jde o to, abych vytváYela produkt, který je n�komu u�itený. Zajímá m�, jestli si tenáY ze 

zájmu lánek pYete napYíklad proto, �e ho zajímá, co se d�je v bran�i. Nebo proto, �e mu text 

pomo�e v rozhodování a praktickém �ivot�. Jako pYíklad uvedu naai dYív�jaí sérii o tom, jak 

topit, a �e nemá smysl poYizovat tepelné erpadlo, kdy� nemám zateplený dom. Kritérium je 

poYád stejné 3 d�lat n�co, co n�kdo zkonzumuje, aby to m�lo smysl. 

 

Jaký �ánr byl podle vás nejvíce úsp�aný?  

Myslím si, �e nezále�í na �ánru 3 jestli zpráva, analýza nebo rozhovor 3 zále�í na tom obsahu 

a na koho je zrovna cílený. Já napYíklad pracuji v ekonomické ásti redakce, její� konzumenti 

jsou investoYi, jednoduae vzd�lan�jaí, pouen�jaí, bohataí ást spolenosti. Ale to neznamená, 

�e se médium soustYedí jen na n�.  

 



 

Má být tedy snahou novináYe pomáhat k uklidn�ní situace? NapYíklad prostYednictvím 

nabízení Yeaení, o kterém jsme se bavili? 

Spolenost obraz reality mnohdy asi pYília neuklidIuje. Myslím si, �e cílem �urnalistiky není 

uklidIovat spolenost, ale poskytovat jí informace, aby se mohla správn� rozhodnout. A to 

kolikrát nemusí znamenat, �e n�koho uklidním. Kdy� Yekne napYíklad exministryn� Schillerová 

(bývalá ministryn� financí vlády Andreje Babiae, pozn. autorky), �e esko nemá zbrojit, proto�e 

chceme mír, tak tím sice uklidní spolenost, ale s nejvyaaí pravd�podobností jí tím vystavuje 

velkému riziku, pokud by takto n�kdo skuten� rozhodoval. 

 

Já myslím uklidnit v tom smyslu, �e práv� napYíklad nabídnu kvalitní informace& 

Dobré informace mnohdy nemusí být ani komfortní, ani uklidIující. Dobré informace mo�ou 

být asto velmi nepYíjemné. Podle m� je dobrá informace správná a pravdivá do maximální 

mo�né míry, zasazená v kontextu. A to vobec nemusí být uklidIující. 

 

Pokud bychom se m�li vrátit k mnou zmín�nému výzkumu, který poukazuje na odliv 

zpravodajských publik od mainstreamových médií, to vnímáte jako problematické i 

nikoliv? 

To je ale také dáno tím, �e se velmi m�ní publikum a diverzifikuje se. Pokud roste publikum 

napYíklad pro malé individuální projekty 3 tYeba podcasty, které se publikují pouze na Twitteru 

3 tak zase logicky musí ubývat n�kde jinde. Proto�e nikdo není schopný konzumovat poYád 

v�taí a v�taí porci informací. Z mého pohledu jde pouze o pYeliv mezi roznými tipy platforem. 

 

Jak by tedy podle vás zpravodajatí novináYi m�li zostat pro publikum relevantní? 

To je poYád stejné. KupYíkladu na Twitteru zaali dva úplní amatéYi produkovat podcast, ve 

kterém mluví o ín�, Asii a d�lají to velmi zajímav�. Já jsem pYesn� typ konzumenta, který má 

tuto tematiku rád. Je to pro m� lepaí ne� specializované asopisy na zahraniní reportá�e. Ti 

kluci to zkrátka d�lají bezvadn�. A pokud bych si to m�la zaplatit, tak si holt odhlásím n�co 

jiného. 

 

Není to, co popisujete, ale ve vztahu k energetice problematické? }e zaíná ást publika 

více v�Yit influencerom a celebritám ne� profesionálním novináYom. Není amatérská 

�urnalistika náchyln�jaí k vyprodukování zkratkovitých i nesprávných informací? 

Ka�dý z nás, i já, n�kdy v �ivot� napsal nesmysl. U novináYe, který d�lá v naaí bran�i pár let, 

není mo�né, aby se mu to nestalo. Otázka je, jestli to doká�e pYiznat, uv�domit si to, pracovat 



 

s tím, v textu se za to napYíklad omluvit, co� dnes d�láme b��n�. Dnes se stYetáváme se spoustou 

informací, u kterých nevíme, jestli jsou pravdivé nebo ne. Nevíte, jestli se potvrdí n�jaká 

hypotéza. Já si myslím, �e by se m�lo mluvit o vaem, m�li bychom být schopní do znané míry 

posoudit, jestli to, co Yíkáme, je definitivní pravda, nebo se to mo�e za jiných okolností zm�nit. 

To je zkrátka poYád kontext, který je dole�itý. Tvrzení mo�e být pravdivé i nepravdivé podle 

toho, jak se na n�j díváte. Pro jakou dobu, pro jaký region, pro jakou situaci platí. Toto by m�li 

um�t d�lat dobYí novináYi, ale umí to taky spoustu amatéro v �urnalistice, kteYí dneska mají 

mo�nost svoje v�ci publikovat bez pomoci mediálních domo. Kdo je vlastn� v dneaní dob� 

novináY? Je to Ro�ika, který se �iví jako Yeditel marketingové firmy, ale d�lá skv�lé podcasty 

o ín�? V tom produktu oproti profesionálnímu nevidíte vobec �ádný rozdíl. 

 

Pokud byste m�la na záv�r reflektovat, jak eatí novináYi k tématu energetické krize 

pYistoupili, odvedli podle vás dobrou práci? 

Jak kteYí a jak kdy. A hlavn� ím to chcete m�Yit. Pokud je m�Yítkem zájem tenáYe, tak 

jednoznan�, proto�e se zvedl zájem o energetiku a ten trvá poYád. Myslím si, �e se zvedla 

i informovanost, proto�e spoustu lidí pochopila, jakým zposobem ty energie nakupuje. }e má 

n�jakého distributora, dodavatele, �e si ho musí vybírat. Spoustu lidí také pochopilo, �e 

elektYina u� nikdy nebude zadarmo a �e je potYeba na to reagovat. Leccos asi pochopili i vládní 

politici, kteYí tu situaci straan� dlouho podceIovali. Ti jeat� v lét� roku 2020 tvrdili, �e nebude 

potYeba d�lat vobec �ádnou regulaci. I kdy� u� jsme na jaYe psali, �e to patrn� nutné bude, 

proto�e Yada dov�ryhodných odborníko to pYedpokládala. Já si zkrátka nemyslím, �e média 

n�jak výrazn� pochybila. 

 

 

PYíloha 2: PYepis polostrukturovaného rozhovoru se Sárou Mazúchovou ze dne 23. 1. 2024 

 

Kdy jsi o konstruktivní �urnalistice slyaela poprvé? 

Myslím si, �e poprvé jsem se s konstruktivní �urnalistikou setkala ve akole, na Fakult� 

sociálních v�d Univerzity Karlovy pYi studiu �urnalistiky. Mám to ale trochu v mlze, plete se 

mi to s pojmem solutions journalism, respektive u n�j vím, �e jsme se o n�m uili hodn�. 

 

Co se ti jako první s konstruktivní �urnalistikou nebo i solutions journalism asociuje? 

PYedstavuji si to jako snahu nedávat tolik dorazu na negativní stránku událostí a sna�it se 

veYejné d�ní vysv�tlovat tak, aby ho lidé chápali. 



 

 

Kdy� jsi se na univerzit� s fenoménem seznamovala, napadlo t� n�kdy, �e by ses tímto 

sm�rem sama cht�la vydat nebo to pYinejmenaím vyzkouaet? 

To asi úpln� ne. Kdy� jsem zaala pracovat v médiích, tak jsem si asi vylo�en� neYekla >budu 

psát konstruktivní �urnalisitku<. Ale myslím si, �e jsem se v�dycky sna�ila o to, abych události 

lidem vysv�tlovala 3 zejména z toho dovodu, �e jsem energetické problematice sama 

nerozum�la a pYialo mi dole�ité ji pochopit. Proto�e v dob�, kdy jsem energetiku zaala 

pokrývat 3 práv� v dob� kolem pádu Bohemia Energy 3 tak se kolem tohoto tématu vynoYilo 

spoustu radikálních názoro, Yekn�me uritých výkYiko v mediálním prostoru, a jsem si sama 

v té situaci potYebovala ud�lat jasno. V tom, kdo tedy Yíká pravdu. asto ty výkYiky toti� aly 

pYímo proti sob�. 

 

Vzpomn�la by sis na konkrétní pYíklad? 

NapYíklad v moment�, kdy zaala krize s energiemi dopadat na domácnosti, kdy� se zaaly 

reáln� zdra�ovat energie, tak jedno z nabízených Yeaení ve veYejném prostoru bylo, abychom 

zestátnili energetickou spolenost EZ a vyráb�li si energii jen pro sebe. }e máme levné 

energie, a pYitom platíme nejvíce v Evropské unii. Takový názor mohl znít zprvu velice logicky, 

ale pYi hlubaím ponoYení se do tématu lov�k zjistil, �e to tak jednoduché není a �e to tak navíc 

ud�lat ani nejde. 

 

Kdy� se vrátíme zpátky ke konstruktivní �urnalistice, máa tedy pocit, �e atributy, které 

pYístup prosazuje, jsou ve zpravodajství o energetické problematice uplatnitelné? 

Podle m� urit� dá. Práv� proto, �e je energetika slo�ité téma. Já jsem napYíklad slyaela, �e 

n�kteYí elektrikáYi, kteYí se tomu oboru v�nují i 20 let stejn� nejsou schopni porozum�t faktuYe 

za energie. A tak i bylo pYed energetickou krizí, proto�e energie byly hodn� levné a málo koho 

tím pádem zajímalo, za co vlastn� platí. V moment�, kdy ceny zaaly být problém, tak se 

o energie zaalo zajímat spoustu lidí, ale bylo velmi t��ké se napYíklad vyznat práv� ve faktuYe, 

vyznat se v mediálních výkYicích a tak dále. Tak�e prostor pro to n�co vysv�tlovat a popisovat 

v�ci tak, aby to tenáYi pomohlo s uritou gramotností v energetické problematice mo�né je. 

 

Jak slo�ité je ale potom v praxi takové Yeaení hledat? Zvláae u takto 3 jak sama popisujea 

3 komplexní a slo�ité problematiky, navíc v situaci, která je bezprecedentní a pYekvapivá. 

Mn� to pYialo práv� velmi pYirozené, jeliko� jsem to nechápala a potYebovala tomu porozum�t. 

Byla jsem v kontaktu s n�kolika odborníky, kterých jsem se ptala úpln� polopaticky, co si 



 

o konkrétní v�ci myslí, nebo ae mi to vysv�tlí. A oni mi to pak bu� po telefonu nebo pYi osobní 

schozce velmi polopaticky vysv�tlili. A jeliko� více hlav víc ví, abych neerpala pouze od 

jednoho odborníka, tak jsem t�ch experto oslovila vícero a pak jsem veakeré informace dala 

dohromady. Napsala jsem to tak, abych to pochopila já i moj nadYízený. Toto mi tedy slo�ité 

nepYialo. 

 

Jinými slovy jsi tedy m�la pocit, �e je potYeba tu problematiku publiku dobYe vysv�tlit? 

PYesn� tak. Nevím, jestli se mi to podaYilo, ale urit� jsem se sna�ila dobYe vaechno vysv�tli.  

 

Jak krach Bohemia Energy, tak ruská invaze na Ukrajinu byly v kontextu prob�hu 

energetické krize dole�itým milníky. Byly to bezprecedentní události, mimoYádné a pro 

spoustu lidí asi i nepYehledné. Ty jsi pYed chvíli zmínila svého nadYízeného. Jaké 

informace se vedení vaaí redakce sna�ilo v t�chto pYekvapivých krizových etapách 

primárn� pYedat tenáYom? 

Kdy� k ob�ma událostem doalo, nejv�taí doraz se kladl na pokrytí vaeho tak, jak to je. Museli 

jsme Yíct, �e to spoustu lidí zasáhne a nebude to pro n� pYíznivé. Postupn� 3 ne tedy den dva po 

pádu Bohemia Energy, nebo zaátku ruské agrese, ale s postupem asu 3 se stále kladl v�taí 

doraz na to, abychom vzniklou situaci vysv�tlovali. Abychom lidem Yekli, jak si s tím mají 

poradit. Tím, jak je dneaní doba zrychlená, tak m�ly ze zaátku redakce 3 nebo spíae naae rekce, 

ae nemluvím za vaechny 3 tendenci postupovat rychle. Aby ty informace byly zveYejn�né, aby 

bylo co nejvíce kliko, kdy� to Yeknu hodn� zjednoduaen�. S odstupem asu to u� bylo více o 

vysv�tlování. Taky se potom zjistilo, �e to lidi opravdu zajímá. My máme napYíklad placenou 

premium sekci, a zjistilo se, �e velký poet konverzí pYináaejí lánky, které vysv�tlují. Které 

nejsou jen negativní. asto se Yíká, �e negativní titulek pYinese nejvíc kliko. V energetické krizi 

se ale ukázalo, �e i titulek nebo perex, který poutá tenáYe k tomu, �e se v textu dozví n�co víc, 

a �e na jeho konci napYíklad n�co pochopí, byl pro lidi zajímavý.  

 

Jaké typy pYísp�vko tedy u tenáYo rezonovaly nejvíce? Mo�e jít o konkrétní tematiku i 

�ánr. 

Velká poptávka byla po láncích o fotovoltaice 3 Yekn�me tedy o tom, jak se stát trochu 

nezávislejaím na dodavatelích a vyráb�t si alespoI ást energie svépomocí. Vybavuji si i jeden 

konkrétní lánek o tom, jak funguje evropská energetická burza. To lidi taky zajímalo. Hlavn� 

u té fotovoltaiky m� ale a� pYekvapovalo, kolik lidí takto uva�uje. 

 



 

Jde tedy podle tebe Yíct, �e byla ze strany publika poptávka po informacích, které by jim 

energetickou situaci pomohly vyYeait? 

Ano, pYesn� tak. 

 

Pojí se s pYípravou takových delaích analytických lánko, která se situaci sna�í 

dopodrobna vysv�tlit a nabídnout napYíklad Yeaení, n�jaká úskalí? 

Jedno z úskalí je nestrávit s takovým lánkem moc asu. Jakmile se do toho tématu lov�k 

ponoYí moc, tak u� to není úpln� dobYe. Proto�e zaíná ztrácet odstup n�koho, kdo o tom tématu 

nic neví a vysv�tluje to jinému lov�ku, který to má stejn�. Zaíná být pYília pYehlcený 

informacemi a v lánku to u� nevysv�tlí dobYe. NapYíklad pou�ívá odborné termíny, které u� 

v�taina publika nechápe a nerozumí jim. 

 

M�ly podle tebe v energetické krizi opodstatn�ní i jednoduché zprávy, které a� tak 

podrobné a vysv�tlující nejsou? 

Urit� ano. K jednoduchým zpravodajským lánkom je ale v�dycky dobré pYidat kontext, 

zasazovat i ty jednoduché informace do kontextu. 

 

U� jsme se spolu dotkly pádu Bohemia Energy. Jak zásadn� se pro tebe situace prom�nila, 

kdy� se k tomu pYidala ruská invaze na Ukrajinu? 

Bohemia Energy byl rok 2021? To byl jeat� u nás v redakci Martin PetYíek. On byl ten hlavní, 

který tu událost pokrýval. Já jsem pak pokrývala energetiku v souvislosti s událostmi na 

Ukrajin�, ale na krach Bohemia Energy jsem se pYitom asto odkazovala. 

 

Prudký nárost cen energií byl logicky pro spoustu lidí pYekvapivý. Kdy� se zp�tn� podíváa 

na ranou fázi energetické krize, v em to pro tebe osobn� jako pro novináYku bylo slo�ité? 

Pro m� ta situace urit� také byla pYekvapivá, ale práce m� v tu chvíli urit� bavila. Proto�e mi 

to pYialo jako velmi zajímavá událost. V té chvíli jsem si zaala uv�domovat, �e to nebude jen 

tak. A �e energetika zane být pro spoustu lidí dole�itá.  

 
Válka na Ukrajin� i její bezprostYední dopady byly záva�né a v Yad� lidí vyvolávaly pocity 

nejistoty nebo bezmoci. Toté� platí i pro ceny energií, u kterých nikdo nedokázal 

predikovat, jak se budou vyvíjet.  Konstruktivní �urnalistika se sna�í negativitu 

a nejistotu vyva�ovat a místo toho se zam�Yit na Yeaení nebo na budoucnost. Lze takový 

zposob uva�ování aplikovat na zpravodajství? 



 

BezprostYedn� poté, co k té události doalo (ruská invaze na Ukrajinu, pozn. autorky), tak asi ne. 

V prvních týdnech války na Ukrajin� alo o n�co tak apatného, katastrofálního, �e v tu chvíli 

lov�k nepYemýalí jen nad tím, co kolik bude stát, ale také co se d�je t�m válkou zasa�eným 

lidem. Negativní emoce v tu chvíli pYevládají i uvnitY novináYe. S odstupem asu je potom nutné 

polo�it si otázku, co tedy s tím. Co bude dál a co s tím mo�eme d�lat. I s ruskou invazí se 

podobn� jako v pYípad� pádu Bohemia Energy ve veYejném prostoru zaínaly ozývat rozné 

hlasy 3 lidi jako napYíklad Reichl, dezinformátoYi z Václavského nám�stí 3 které tvrdily, �e 

budeme bez plynu a elektYiny a �e bychom se s Ruskem m�li dohodnout. A v takovou chvíli 

byla najednou potYeba takovým hlasom oponovat. Vysv�tlit lidem, �e plynu je na sv�t� dost. 

}e se akorát musí dopravit z jiných ástí sv�ta, co� urit� není jednoduché, ale �e to lze 

zrealizovat a pracuje se na tom. 

 

Máa pocit, �e se konkrétn� o to eatí novináYi sna�ili? 

Mám pocit, �e ano. Já v té dob� konzumovala pYedevaím HospodáYské noviny nebo Seznam 

Zprávy. Nebo Ekononomický deník Davida Tramby, on taky dost píae o energetice a je skv�lý. 

PYialo mi, �e tato média taky vysv�tlují.  

 

Kdy� se na energetickou krizi podíváa zp�tn� 3 jak se ceny energií vyvíjely a v jakém stavu 

jsou te� na zaátku roku 2024 3 máa pocit, �e byl ton referování pYim�Yený záva�nosti 

situace? 

Pokud myslía energetickou krizi obecn�, tak urit� ano. Já jsem upYímn� ani neetla nic 

v eských tradiních médiích co by naznaovalo, �e pYijde pohroma, �e se budeme muset 

sest�hovávat do spolených byto, aby nám bylo v zim� teplo. Za m� byl pYístup eských 

novináYo konstruktivní a ta situace je a byla záva�ná. V tom ohledu, �e se 20 let z pohledu 

politiky energetice nepYikládal význam. Vaichni eatí politici si mysleli, �e se nás snahy 

Evropské unie dekarbonizovat nedotknou, a �e si budeme moct nadále udr�et uhelné elektrárny. 

A pokud ne uhelné, tak ty plynové. }e napYíklad není potYeba stav�t jádro. Za t�ch 20 let se 

zkrátka v energetice nic neud�lalo a te� jsme na to zaali dost doplácet. VeYejn� inné osobnosti 

se s krizí konen� trochu probudily. Toto je z mého pohledu záva�né 3 �e se tak dlouho nic 

v energetice ned�lo. 

 

Myslía si, �e se ta situace zm�nila? 

Myslím si, �e ano. Jednak se u� asi brzo dozvíme, kdo dostaví pátý blok jaderné elektrárny 

v Dukovanech. Jednak i veYejnost zaala víc pYemýalet nad tím, jak uspoYit, �e nemusí mít 



 

o Vánocích doma 25 stupIo, �e se jim 3 pokud mají velký dom 3 vyplatí postavit fotovoltaiku 

na stYeae. Myslím si, �e i státní aparát si uv�domil, �e je potYeba v energetice trochu usnadnit 

podnikatelské prostYedí, napYíklad aby bylo mo�né stav�t rozsáhlé fotovoltaiky nebo v�trné 

parky. Aby ta situace nebyla slo�itá a firma se se stavbou jedné v�trné turbíny nepotýkala 10 let. 

Myslím si, �e v tomto ohledu se ledy pohnuly. 

 

Bavily jsme se o pYim�Yenosti zpravodajského referování o energetické krizi obecn�. Byla 

podle tebe situace stejná i v pYípad� firem? Jinými slovy, byla situace pro firmy úm�rná 

záva�nosti? 

To je zase druhá strana mince. Spousta podnikatelo straaí, �e zkrachuje, a pak se lov�k podívá 

na jejich hospodáYské výsledky a zjistí, �e mají stoprocentní nárost tr�eb. Toto je ale dost 

dvojsené. Já jsem napYíklad také psala lánek o skláYské firm�, která si st��ovala na to, �e bude 

muset zavYít a propouat�t. }e ty pece, co u� tam hoYí 200 let, budou muset uhasit. To mo�ná 

byla i moje chyba, �e jsem jim v�Yila. A napsala, �e je sklárna pYed krachem. 

 

A ono to tak nakonec nebylo?  

No nebylo. Asi m�li uritý pokles tr�eb, ale tyto hlasy musí v�dy brát s rezervou. Proto�e pokud 

jde o podnikatele, který generuje velké peníze a najednou mu jakýmkoli zposobem klesnou 

tr�by, tak to pova�uje za katastrofu. Ale ona to katastrofa ne v�dy je. Moj osobní názor, je, �e 

podnikat s ka�dou vn�jaí událostí pojde za státem a poprosí ho o peníze. To u� se dostáváme 

zpátky do jiné doby. I podnikatelé by m�li s riziky poítat. 

 

Kdy� u� máa tuto zkuaenost 3 jak má podle tebe novináY pYedejít tomu, aby se mu n�co 

takového pYíat� nestalo? Zvláae v krizové, bezprecedentní etap� n�jaké události. 

Klíem je asi nezakládat lánek pouze na výpov�dích toho zasa�eného jednotlivce, ale doplnit 

taky informace o tom, jaké tr�by m�l v minulých letech, doplnit napYíklad stanovisko 

Ministerstva promyslu a obchodu, které mo�e být defenzivní, ale v tom pYísp�vku potom 

alespoI je. Proto�e kdy� si novináY telefonuje se skláYem, nebo majitelem sklárny, kterému se 

d�je n�jaké pYíkoYí, tak s ním v tu chvíli pochopiteln� soucítí. Zvláae kdy� mu detailn� popisuje, 

jak apatná ta situace pro n�j je. Yíká to s notnou dávkou emocí a novináY v tu chvíli musí 

vydechnout a ud�lat si odstup, nebrat to jako jedinou bernou minci.  

 



 

Ve výzkumu, který d�lám, pracuji i s pojmem morální panika. Znamená to, �e se média 

extenzivn� v�nují n�jakému negativnímu jevu a zveliují jeho reálné dopady. M�la jsi 

v uritou chvíli sama pocit, �e je toto pYípad energetické krize? 

Nejsem si jistá, jestli se to pYímo týkalo energetiky, ale spía krize spojené s válkou na Ukrajin� 

obecn�. NapYíklad v eské televizi vidím v Událostech (hlavní veerní zpravodajská relace T, 

pozn. autorky) asto mluvit Karla Havlíka nebo Alenu Schillerovou. Je jasné, �e jim 

veYejnoprávní médium musí dávat prostor. Jen�e kdy� t� jako diváka takoví mluví vkuse sytí 

negativními informacemi, kdy� vyhro�uje tím, �e domácnosti spadnou do chudoby 

a podnikatelé budou bankrotovat, tak to v lov�ku samozYejm� zostane. A proto, �e to divák 

vidí v eské televizi, která je pro n�j dov�ryhodná, tak to pokládá za fakt. A pYitom to tak být 

nemusí. To ale není chyba média, to je dosledek toho, jak v esku vypadá politické prostYedí. 

A �e má v eské spolenosti silnou podporu hnutí ANO nebo napYíklad SPD, které pracuje 

s tímto narativem.  

 

Má být potom úkolem novináYo takové informace vyvracet? 

Vyvracet, nebo jim oponovat. 

 

A má u vás v redakci takové vyvracení podporu? 

My jsme ekonomická rubrika a aéfredaktor Tomáa Ventura m� v tomto maximáln� podporoval, 

abych v�ci vysv�tlovala. V jednu chvíli v mediálním prostYedí Andrej Babia razil myalenku 

,Zestátn�me EZ, budeme moct domácnostem zlevnit energie na minimum8. Kdy� jsem mluvila 

s odborníky, tak mi bylo jasné, �e to takto nefunguje. Yekla jsem naaemu aéfredaktorovi, �e 

chci napsat text, kde budu tu myalenku o zestátn�ní EZu vyvracet. Napíau, �e aéf opozice 

n�co Yíká, a ono je to ve skutenosti trochu slo�it�jaí. Náa aéfredaktor m� v tom podpoYil a dal 

mi na zpracování as. Vzhledem k tomu, �e v té dob� jeat� mediální skupina MAFRA patYila 

Andreji Babiaovi, tak jsem si Yíkala, jestli s takovým textem nebude problém. A on nebyl. Byla 

po n�m naopak poptávka, proto�e to lidi zajímalo. 

 

Mo�ná se budu trochu opakovat. M�la jsi ale pocit, �e zpravodajské pYísp�vky, které 

v dob� energetické krize v eských médiích vycházely, byly pro tenáYe dostaten� 

srozumitelné? 

Myslím si, �e ano. To je ale mo�ná trochu ovlivn�né tím, �e jsem za tu dobu, co se té 

problematice v�nuji, ztratila odstup a více se v tom u� orientuji. Pamatuji si tYeba, jak se 

v Otázkách Václava Moravce o energetice hádali Karel Havlíek s ministrem promyslu 



 

a obchodu Josefem Síkelou. Mn� to tehdy bavilo, pYialo mi, �e je to vlastn� zábavná a zajímavá 

debata. Kdy� jsem se o tom ale bavila s jinými lidmi, tak t�m u� to tak skv�lé nepYialo. Proto�e 

po sob� neustále házeli výkYiky a obas slo�itými pojmy. lov�k, který do toho tématu není 

úpln� zasv�cený, tak té debat� nemusí rozum�t a nemusí ho to potom ani zajímat. 

 

Dokázala bys Yíct, jakých lánko bylo v krizi více potYeba? 

Já asi s pokrytím eského mediálního prostYedí byla spokojená. Jsem v tomto ohledu urit� 

neobjektivní. PYialo mi ale, �e lánko, které napYíklad nabádaly k úspoYe energií a k tomu, �e se 

ka�dý lov�k mo�e podílet na tom, aby za energie nezaplatil tolik, nebo pYísp�vko, které 

pYináaely osv�tu ohledn� zm�ny dodavatele a nabízely srovnání konkurenních cen energií, 

bylo v té dob� dostatek. 

 

Podle aktuálního výzkumu Reuters Institutu se mainstreamová zpravodajská média 

potýkají s kontinuálním odlivem zpravodajských publik. Mo�e být podle tebe to, co 

prosazuje konstruktivní �urnalistika Yeaením takové situace? 

Myslím si, �e urit�. Pokud novináY mluví nebo píae jazykem svého publika. V pYípad� 

zpravodajského portálu iDnes, který tou pYedevaím dochodci a spoustu lidí bez 

vysokoakolského vzd�lání, tak není úpln� na míst� sna�it se o komplexní a slo�ité popisování 

události. Dole�ité je napsat to jednoduae a poutav�. Tak, aby to tenáYe v prob�hu tení 

neunavilo. Dr�et se jednoduchých pojmo a jedné linky zrovna u energetiky, která je slo�itá, je 

asto obtí�né, ale je to podle m� potYeba. 

 

M�lo by ploané uplatn�ní konstruktivní �urnalistiky u vás v redakci podle tebe zastání ve 

vaaem vedení? 

Pokud jde o porozum�ní textu, tak urit� ano. Obas za mnou pYiael i editor s tím, �e n�emu 

nerozumí a potYebuje to vysv�tlit, abychom to spolen� mohli napsat srozumiteln�. PYicházely 

i situace, kdy u� mi n�které texty nebo jejich pasá�e pYialy moc polopatické, ale asi to tak 

nebylo. Asi bylo potYeba Yíct to tímto zposobem. 

  



 

Oproti pYíprav� jednoduchého zpravodajského textu mo�e být práce v duchu 

konstruktivní �urnalistiky nicmén� minimáln� asové náron�jaí. lov�k se napYíklad 

musí v�novat práci s daty, vytváYet z nich grafy a schémata, zkoumat rozné alternativní 

úhly na problém, sna�it se vyhledávat pYíklady, které poukazují na Yeaení problému. To 

vae mo�e být pom�rn� asov� nároné. Je pro n�co takového v redakci prostor? 

Prostor pro to podle m� je. Není ho samozYejm� moc, nejv�taí doraz se klade na publikování co 

nejrychlejaího aktuálního d�ní. M� ale pokrývání rychlého aktuálního d�ní v�dycky spía 

stresovalo, tak�e jsem ráda, kdy� si obas mo�u >odpoinout< u procházení analytických 

materiálo, u volání odborníkom a pokládání otázek, jak co funguje. 

 

Máte pokrývání rychlého zpravodajství a psaní delaích analytických výstupo v redakci 

s kolegy n�jak rozd�lené? 

To vylo�en� ne. Já se soustYedím hlavn� na energetiku. Poka�dé, kdy� v Eklepu (elektornická 

knihovna s materiály, která obsahuje vládní dokumenty zaslané do pYipomínkového Yízení, 

konkrétní pYipomínky, jejich vypoYádání aj., pozn. autorky.) vyjde n�jaká novinka, která by 

mohla mít pYímý dopad na veYejnost, tak je nutné to co nejrychleji sepsat a vydat. To se ti ale 

nestává poYád. Tak�e kdy� mám zrovna as, tak mo�u zase pracovat na t�ch dlouhodob�jaích, 

analytických v�cech.  

 

A psaní delaích lánko, na které je víc asu, tedy upYednostIujea? 

Asi ano. 

 

Kdy� se zp�tn� podíváa na prob�hlou energetickou krizi, ud�lala bys n�co ty sama jako 

novináYka ve zpravodajství jinak? 

Asi bych byla rezervovan�jaí voi podnikatelom. Oni mají svoje lobby, jedince, kteYí se za n� 

perou. Dr�et si od nich trochu odstup je podle m� dole�ité. Nic víc m� asi nenapadá. 

 

 

PYíloha 3: PYepis polostrukturovaného rozhovoru s JiYím Nádobou ze dne 29. 1. 2024 

 

U� jste se n�kdy v rámci svojí kariéry potkal s pojmem konstruktivní �urnalistika? 

Ano, potkal. 

 

 



 

Co se vám jako první ve spojením s ním asociuje? 

Asociuje se mi pozitivní pYístup 3 psaní o tom, jak by alo n�jaký problém vyYeait. Takto si to 

aspoI pYekládám já. Je to n�co, kdy se problém jenom nepopíae, ale naopak se pYedlo�í kriticky 

rozebraná ukázka toho, jak problém n�kdo úsp�an� vyYeail nebo naael n�jaký klí, jak z n�j ven. 

Následn� z toho plyne n�jaké ponauení, co by se dalo d�lat. Krom� toho, �e si budeme pouze 

st��ovat. 

 

Vybavujete si i dalaí jiné zásady krom� hledání Yeaení, které konstruktivní pYístup 

prosazuje? 

Vybavuji si i podmínku, �e je to Yeaení potYeba podrobit n�jaké kritice. Dát tenáYi najevo, �e 

i to, co se jeví jako východisko mo�e mít i svoje slabá místa, problémy. Je tYeba Yíct, �e ti, kteYí 

to Yeaení pou�ili, urit� taky nará�eli na urité pYeká�ky, to by se m�lo vae dát pravdiv� najevo. 

Vím, �e potom existovala jeat� dalaí jiná pravidla, ale asi bych u� z toho necht�l d�lat maturitu.  

 

V rámci své kariéry jste proael Yadou médií. N�jakou dobu jste byl napYíklad 

i aéfredaktorem eské verze magazínu Newsweek. Vybavujete si, �e by se v jakémkoliv 

médiu, ve kterém jste posobil, konstruktivní �urnalistice n�kdo z kolego v�noval? Nebo 

se o tomto sm�ru pYinejmenaím zmínil? 

}e by se jí n�kdo vylo�en� v�noval, m�l ji jako svoj program, tak to ne. Setkal jsem se s tím 

spíae okrajov�. NapYíklad s kolegy v Respektu jsme o tomto pYístupu v�d�li, ten termín jsme 

pou�ívali, ale nem�li jsme ho urit� nijak pYesn� vydefinovaný. Pouze jsme tuaili, o jaký �ánr 

jde. Zdá se mi, �e ve zdejaí novináYské obci se to obas n�kdo rozhodne vyzkouaet jako urité 

zpestYení. Urit� to ale není mainstream, který by se v u nás pou�íval, na který by se n�kdo 

systematicky soustYedil. Spíae si k n�mu odskoí, aby si n�co vyzkouael, a pak to d�lá zase 

postaru. 

 

ím si myslíte, �e to je? 

Myslím si, �e média jsou nalad�ná na to v�ci spíae problematizovat. Je to uritý úzus, zajetý 

styl 3 hledání a popisování problémo. NovináYi mají v hlav�, �e ím v�taí problém popíaou, 

nebo se odvá�í ho rozebrat, tím lepaí �urnalistiku d�lají. }e to takto být nemusí, �e jsou i jiné 

dimenze, tomu tolik pozornosti nepYikládají. Asi jednoduae trvá, ne� se n�co takového novináYi 

nauí.  

 



 

Jedním z atributo, které �urnalistika akcentuje, je napYíklad orientace na budoucnost. 

Vy jste zmínil orientaci na Yeaení. PatYí podle vás práce s takovými atributy k práci 

novináYe ve zpravodajství? 

Myslím si, �e urit�. Téma energetické krize jste si vybrala si dobYe. I já jsem m�l pocit, �e se 

v jistou chvíli vaechno popisovalo velmi dramaticky, skoro a� apokalypticky. A s odstupem 

asu se ukázalo, �e to tak hrozné nebylo. To stejné se te� podle m� d�je kolem Green Dealu 

(soubor politických iniciativ Evropské komise, jeho� cílem je do roku 2050 dosáhnout uhlíkové 

neutrality, pozn. autorky) 3 panuje tady spoleenská nálada v tom smyslu, �e je vaechno apatn�, 

�e to prohloubí drahotu a komplikuje to energetickou situaci. Mo�ná by stálo se na koukat více 

konstruktivn�. 

 

Sna�íte se o takovou konstruktivnost i vy sám, kdy� pYipravujete zpravodajské 

pYísp�vky? Zmínili jsme atributy jako orientace na budoucnost nebo na Yeaení. 

Asi se sna�ím. Ale ne �e bych to d�lal dosledn� jako program ka�dého lánku. Spía se na to 

sna�ím myslet. Sdílím znepokojení z toho, �e nalad�ní médií je negativní a �e problémové 

zprávy mají prim. A �e by bylo dobré to prolo�it n�ím ne nutn� pozitivn�jaím, ale minimáln� 

ukazujícím na to, �e se i n�co povedlo, �e má n�co Yeaení. Tak�e ano, sna�ím se na to myslet, 

ale asi mén�, ne� bych m�l. To, co jsem Yekl pYedtím, platí i na m� 3 jen tak obas si k tomu 

odskoím. Te� mám v hlav� jednu energetickou story, kterou bych cht�l tímto konstruktivním 

zposobem pojmout, ale je to i pro m� jen urité vyboení z hlavního proudu. 

 

Mo�ete být konkrétn�jaí, o em konkrétn� byste cht�l psát? 

O jedné promyslové firm�, která celý svoj provoz energeticky pYebudovává v zelen�jaí Yeaení. 

Kolem své továrny investují do v�trných elektráren a pYestavují celou linku, aby byla 

úsporn�jaí. erpají na to docela velké dotace od státu a je to uritý kontrapunkt k tomu, co se 

od promyslových firem v dneaní dob� nejast�ji slýchá. NapYíklad to, �e je Green Deal znií, 

proto�e na tranzici nemají peníze a �e jsou to pro n� zvýaené náklady. Najednou je tu pYíklad 

z praxe, kdy n�kdo vyu�il pYíle�itost a sna�í se té situaci pYizposobit. A na první poslech to zní 

tak, �e se jim to i docela daYí. Nejspía to taky nebude úpln� jednoduché, tak�e v duchu solutions 

journalism se pokusím ptát kriticky 3 s ím konkrétn� m�la firma náklady a kde byla úzká 

místa. PYijde mi ale, �e to bude zajímavý pYísp�vek do obecného pov�domí o tom, �e eský 

promysl skoní, proto�e jsou na n�j kladeny vyaaí nároky, které nemá aanci unést. 

 

 



 

Myslíte si, �e je ze strany tenáYo o takový typ lánko poptávka? 

Myslím si, �e urit�. Kdy� jsem pYed chvílí napYíklad mluvil o tom, �e vaichni jsou nalad�ní na 

to, aby chrlili negativní zprávy, tak to je podle m� jen uritý stereotyp. }e dobYe napsaný nebo 

poskládaný lánek lidi ned�lí na negativní a pozitivní. Myslím si, �e zájem urit� existuje. Pro 

by m�l být zájem jen o apriori negativní a problematické v�ci? Yíkám to ale spíae pocitov�. 

Mohlo by se obas zdát, �e mají redakce uritou kvótu. V tom smyslu ,dobYe, te� máme 

5 negativních zpráv, prolo�íme to jednou pozitivní8. Myslím si, �e takhle to není. Spíae to 

souvisí s tím, �e nám n�jaké téma pYijde zajímavé. NepYemýalíme apriori o tom, �e jde o jiný 

styl, a �e ud�láme zm�nu. Kdy� jsem o tom pYíb�hu popisovaném pYedtím slyael, tak jsem si 

Yekl, �e to bude zajímavé téma samo o sob�. Neael jsem do toho urit� s tím, �e jsem cht�l 

napsat pozitivní lánek a úmysln� jej hledal. 

 

Kdy� se te� pYesuneme k tématu prob�hlé globální energetické krize 3 konkrétn� krachu 

spolenosti Bohemia Energy, která v esku krizi na trhu s energiemi pomysln� 

odstartovala 3 jaké informace bylo za vás osobn� nejdole�it�jaí pYedat publiku? 

To se trochu vyvíjel. V první fázi to byly informace o tom, co eká klienty. V druhé fázi se 

Yeailo, jak velké je riziko této události. Jinými slovy, �e zanou stoupat ceny energií i pro ostatní, 

�e podobný osud mo�ou potkat i jiné firmy a následkem toho najednou bude dalaích milion 

zákazníko bez dodavatele energií, kteYí se budou muset k n�komu pYihlásit a nebude pro n� 

dostatek dopYedu nakoupené energie za nízké ceny. V tYetí fázi bylo dole�ité zjistit, jak to ta 

firma celé provedla. }e z té situace vyvázla bez bankrotu nebo trestu pro ty, kteYí tu situaci 

pYivodili. S tím byla podle m� dlouho spojená vaeobecn� vnímaná kYivda a novináYom se to asi 

celé dopov�d�t nepodaYilo. Te� byste cht�la asi slyaet i n�jakou pozitivní v�c. Ale vobec nic 

m� nenapadá. 

 

Dokázal byste Yíct, o jaký typ informacích byl v dob� krachu Bohemia Energy ze strany 

publika nejv�taí zájem? Jinými slovy, co podle vás cht�lo publikum od zpravodajských 

médií v té dob� nejvíc slyaet? 

Jak jsem Yíkal pYedtím, spoustu lidí asi zajímalo, jak si to ta firma mohla dovolit, jak jim to 

mohlo tak snadno projít. Toto zostalo trochu nevysv�tlené. 

 

Sna�il jste se vy sám to vysv�tlení najít? 

To je spíae moje reflexe toho, co by bývalo bylo dobré ud�lat. Asi jsme to neud�lali, ale pYesn� 

si to u� nepamatuji. Spíae jsme se sna�ili Yeait systémovou stránku v�ci, proto�e to pak nabralo 



 

rychlý spád. Najednou vyvstala otázka, co bude s cenami energií dál. To bylo tuaím v listopadu. 

A pak u� pYiala válka na Ukrajin� a Bohemia Energy se jako izolované téma neYeailo. PYekryla 

to úpln� jiná vlna, kdy se kolem energetiky zaaly Yeait úpln� jiné v�ci. 

 

Kdy� se tedy situace jeat� zhoraila s pYíchodem ruské agrese na Ukrajin�, emu jste se 

v redakci sna�ili nejvíce v�novat? I tYeba v reakci na dopisy tenáYo. 

Z té doby si pamatuji dopisy tenáYo s reakcemi ohledn� toho, jak obrovsky stoupají ceny. Lidé 

se najednou ocitali tváYí v tváY n�kolikanásobným útom a ptali se, jak je to celé mo�né. Tak�e 

toto se v redakci hodn� Yeailo. V první fázi agrese bylo otázkou, jestli bude dostatek plynu a jak 

se bude situace Yeait. Nebo jestli vobec pokraovat dál s dodávkami ruského plynu. V první den 

války jsem napYíklad mluvil s vládním zmocn�ncem pro energetiku, který navrhoval ruský plyn 

úpln� odpojit, co� se v první fázi neuskutenilo. Ten první polrok jsme se zabývali hlavn� tím, 

jestli se esko, pota�mo celá Evropa, mo�e bez ruského plynu obejít, a tím pádem pYisp�t 

k tomu, aby se Rusku dál nepYispívalo. Yeaili jsme to dilema, �e není ideální do Ruska posílat 

peníze, ale není ani �ádoucí zastavit chod celé eské ekonomiky. Pamatuji si, �e ze zaátku ta 

myalenka kompletního odpojení byla hodn� odvá�ná. Ale pYitom zásadová v�c, kterou musíme 

ud�lat. S postupem asu se ukázalo, �e to tak jednoduché nebude. Hodn� se Yeailo i zdra�ování 

jako takové 3 jak je to mo�né, jak tomu pYedejít a co je s tím mo�né ud�lat. 

 

Tyto otázky veYejnosti jste se potom sna�ili v láncích n�jak adresovat&. 

Ano. 

 

Dalo se podle vás pYi psaní lánko o energetické krizi uplatnit n�co z atributo 

konstruktivní �urnalistiky?  

V Respektu jsme se sna�ili dívat do jiných zemí 3 napYíklad do Skandinávie 3 a zmiIovat, �e 

by to bez ruského plynu mohlo n�jak fungovat. Bye byla závislost na n�m obrovská. Cht�li 

jsme ukazovat, �e jsou tady i jiná Yeaení. }e o to více má te� n�co do sebe spoléhat se na 

nefosilní zdroje. Najednou dávalo mnohem v�taí smysl ukazovat pYíklady toho, kde to takto 

funguje. Jel jsem napYíklad do jedné obce v N�mecku, která se prezentovala tím, �e je 

sob�staná a nefosilní co se výroby energie týe. Ten pYíb�h se potom trochu zkomplikoval, ale 

sna�il jsem se hledat pYíklad toho, jak se dá �ít jinak ne� dYív bez závislosti na ruském plynu. 

Vznikla také Yada lánko o tom, jak se rozní jednotlivci sna�ili �ít samostatn�, rozné pasivní 

domy. Urit� tady byly n�jaké pokusy najít v té situaci n�co jiného, ne� �e jde o úplnou 

katastrofu. První rok války jsem jel do Norska. Sna�il jsem se popsat, jak tam spolenost 



 

funguje a jestli je napYíklad mo�né se více opYít o norský plyn. A pochopit, jak funguje norská 

spolenost, která svoje fosilní zdroje vobec nepou�ívá. 

 

Kdy� se podíváte na situaci zp�tn�, jak podle vás eská média pYistoupila k pokrývání 

energetické krize? 

Myslím si, �e se hodn� vezla na vln� veYejnosti, která tu událost vnímala negativn� a panicky. 

V urité chvíli to bylo pochopitelné, proto�e nikdo nev�d�l, jak moc jeat� ceny porostou. asto 

mají ale média sklony k tomu 3 podobn� jako politici 3 vyu�ít nálady, která ve spolenosti 

existuje a jít jí naproti, pYi�ivit se na ní. Tím se potom vaechno zp�tn� multiplikuje v urité 

spirále. UpYímn� ani nevím, jaká má být ta správná cesta. Média se samozYejm� sna�í odpovídat 

na poptávku z publika. PYijde mi, �e se i te� v médiích obas objeví triviální titulek v tom 

smyslu, �e jsou energie drahé, my s tím nedoká�eme nic d�lat a souvisí to i s tím, �e musíme 

pYistupovat na zelená Yeaení, která nedávají smysl. To mi celé pYijde dost nekonstruktivní, 

naopak trochu destruktivní. Mo�ná je to ale i mým nastavením. }e do toho promítám svoje 

hodnoty a myslím si, �e Green Deal není úplný nesmysl. Roziluje m�, kdy� to n�kdo apriori 

odsuzuje, ani� by se v té dohod� sna�il najít hlubaí smysl. 

 

Zmínil jste, �e jste se v dob� energetické krize sna�il hledat pYíklady rozných alternativ 

v zahranií. Chápu to správn�, �e to byl jeden z hlavních ryso toho, jak jste se k pokrývání 

energetické krize sna�il pYistoupit?  

Respekt je celkov� nalad�ný na to, �e fungovat zelen� dává smysl. Toto jsme do toho tématu 

hodn� promítali, celé se to n�jak propojilo. Obejít se bez Ruska, to byla jedna z hlavních tezí, 

pro kterou jsme se sna�ili najít argumenty. A druhá 3 s tím spojená v�c 3 bylo práv� propojení 

se zelenými energiemi. Proto jsme se sna�ili hledat konkrétní pYíklady toho, jak by to alo 

zrealizovat. N�mecko bylo napYíklad velká inspirace, i kdy� se jim to úpln� nepovedlo. Ale ten 

pYístup je tam trochu jiný 3 v tom smyslu, �e se sna�í od ruského plynu odpojit a ud�lali to. 

 

Kdy� u� mluvíte pYímo o redakci Respektu, pYi zpracovávání teoretické ásti práce jsem 

vyhledávala rozné pYíklady médií, které s atributy konstruktivní �urnalistiky pracují, 

nebo se je pYinejmenaím sna�í aplikovat. Mám z toho osobn� pocit, �e tenhle pomalý styl 

novináYské práce 3 kdy se vyhledávají úsp�ané pYíklady Yeaení problémo, kdy se hledají 

airaí souvislosti a alternativní pohledy na problém 3 je pro Respekt docela pYíznaný& 

Urit�. Poslední rok dva jsme m�li v Respektu v podstat� doktrínu, �e publikum u� má 

negativních v�cí dost. Naplnit asopis pouze tím, �e se na nás valí problémy ze vaech stran, 



 

nebylo dramaturgicky �ádoucí. Aktivn� se skladba asopisu d�lala tak, aby tam byly i trochu 

jiné tóniny ne� ta standardní. Jeden kolega to v jednom emailu nazval ,feel good8 témata a pak 

se na n� i soustYedil. SamozYejm�, �e lov�k nemo�e ignorovat, v jakém stavu se ocitá 

klimatická krize a válka a �e sv�t není ideální. Nemyslím si, �e je to vylo�en� solutions 

journalism, ale sna�ili jsme se pYímo aktivn� najít n�co, nad ím se lov�k mo�e zamyslet, ani� 

by to byl tradiní koncept :toto je problém, který n�koho trápí a my rozebereme, kdo za to 

mo�e8. Hodn� jsme se tím inspirovali u The Atlantic, který Respekt obas pYekládá. Tam v tom 

byli jeat� o kus dál, opravdu um�li zapomenout na tí�i sv�ta a dívat se na problém úpln� jinak. 

Kolega jel tYeba taky s rodinou na dovolenou v dodávce a napsal o tom velký feature na 

6 stránek. To urit� nebyl solutions journalism, spíae hledání jiného zposobu jak a o em psát. 

Ale ano, Respekt se sna�il na takový zposob práce aktivn� myslet.  

 

Kdy� te� styl práce Respektu porovnáte se svým aktuálním posobiat�m 3 Seznam 

Zprávami 3 pozorujete výrazný rozdíl? 

Seznam je ryze zpravodajské médium a v�nuje se tomu, co se práv� d�je, reaguje na aktuální 

události. Ta dramaturgie je tedy oproti Respektu trochu odlianá. Seznam si nemo�e Yíct, �e 

zane psát o n�em mimo as a prostor. A diktát událostí je bohu�el takový, �e zpravodajství 

úpln� pozitivní není.  

 

Máte tedy pocit, �e do aktuálního, rychlého zpravodajství, konstruktivní �urnalistika 

spíae nepatYí? 

NejdYív se musí odbavit základní proud toho, co se d�je, a to co se d�je z velké ásti opravdu 

tvoYí problémy. NovináYi nejspía berou jako svoji hlavní povinnost upozorIovat na to, �e se 

n�kde odehrává n�jaké pYíkoYí. A� kdy� je toto odbyté 3 v hlav� jednotlivco redakce i v redakci 

jako celku 3 tak se teprve mo�eme v�novat této nadstavb�, tomuto speciálnímu �ánru. Takto 

o tom, Yekl bych, v�taina z nás pYemýalí.  

 

Tak�e ten pYístup vnímáte jako nadstavbu? 

Nadstavbu, nebo takový dopln�k. Te� napYíklad v Seznamu pracujeme na projektu, kterému 

Yíkáme eská elita. U n�j pYímo aplikujeme apriori pozitivní pYístup a n�kdy m� a� trochu d�sí, 

jak moc nekonfliktní to je. Díváme se na stovku eských firem a popisujeme to, co se jim daYí, 

hledáme v tom úsp�ch. Yada t�ch rozhovoro se odbavuje v re�imu rychlého videa, kdy se 

s majitelem firmy bavíme 20 minut o tom, co ta firma d�lá a jak se jí n�co povedlo. Nejde se 

tam vylo�en� do konkrétních problémo. Toto je mo�ná v�c, která je nastavená opravdu 



 

pozitivn�. U tohoto konkrétního �ánru mám pocit, �e se v �urnalistice kyvadlo posunulo na 

úpln� druhou stranu. PYed zhruba 20, 25 lety, kdy� jsem v médiích zaínal, tak bylo 

v ekonomickém zpravodajství spía nemyslitelné popisovat, �e se n�komu n�co povedlo. Takové 

ty americké story à la Forbes se u nás vobec ned�laly. PYialo nám, �e je to reklama, vobec na to 

nebyl v médiích prostor. Te� jsme sice hodn� odboili od energetiky, ale jde spíae o to 

nastavení. Pak se to n�jakým zposobem hnulo. Strávil jsem 5 let ve Forbesu, kdy� jsme ho 

v esku zakládali. Bylo to t�sn� po ekonomické krizi, my jsme pYevzali to, co Fobres d�lá 

desítky let, a najednou to u tenáYo zafungovalo. Potom se stejného konceptu chopila i ostatní 

eská média. O eském byznysu je pYevá�ná v�taina zpravodajství v pozitivním duchu. Nejlepaí 

novináYi si konkurují v tom, �e n�koho získají k exkluzivnímu rozhovoru. Velké profilové 

rozhovory jsou d�lané pozitivn�. A jak u� jsem Yekl, obas m� trochu d�sí, �e ti podnikatelé 

dostávají pochvalný prostor úpln� zadarmo. Kdyby novináY výrazn� problematizoval n�í 

fungování, ten lov�k se s ním potom u� nebude bavit. Jeliko� je poptávka po obsahu, který 

popisuje, co d�lají nejlepaí lidé v byznysu, tak si podnikatelé mo�ou vybírat.  

 

Je ale otázka, jestli �urnalistika, která se sna�í potlait konflikt, je stále jeat� 

konstruktivní. Voi potlaování konfliktu a sluování s pozitivními zprávami se zastánci 

konstruktivního �urnalismu naopak pom�rn� jasn� vymezují 3 s tím, �e takto ten pYístup 

nefunguje& 

Rozumím. Cht�j jsem jen Yíct, �e mám pocit, �e lidé, kteYí mají v rukou ty nejv�taí firmy a stojí 

za nejv�taím eským byznysem, mají opravdu na výb�r, s kým se budou bavit. Pokud se n�kdo 

zane ptát moc kriticky, tak mají mo�nost zaít se bavit s n�kým jiným. V tomto segmentu to 

urit� není tak, �e by vaechno bylo negativní. Leckdy to mo�e být a� lacin� pozitivní. 

 

Myslíte si, �e by to do budoucna mohl být problém také pro zbytek zpravodajství? }e se 

naopak o vaem zane referovat pYília pozitivn� v obav�, �e u� zprávy publikum nebude 

chtít konzumovat& 

 To zase nevím. Myslím si, �e eská média jsou v zásad� zdravá. Personáln� je ten 

v problémech, ale mám pocit, �e se to asem n�jak vyvine. Jak jsem Yíkal pYedtím 3 dYíve bylo 

nemyslitelné se na n�koho dívat s obdivem, �e se mu n�co povedlo, pak se to pYeklopilo ke 

svébytnému �ánru :Jak se vám to povedlo?8 a te� se to asi vyvine n�kam dál. Je tady spoustu 

lidí, kteYí píaou o byznysu, a kteYí se s tím nespokojí. TYeba se tento formát vyerpá a bude to 

pYília vyp�lé. 

 



 

Zmínil jste pYedtím americký magazín The Atlantic, který pYekládá týdeník Respekt. Vy 

pYispíváte napYíklad i pro sesterskou organizaci britského týdeníku The Economist, The 

Economist Intelligence. Byl podle vás charakter zpravodajského pokrytí energetické krize 

v zahranií oproti tomu eskému výrazn� odlianý?  

Myslím si, �e to bylo dost podobné. Sem tam se n�komu povede n�co originálního, co 

zafunguje. Abychom to pak ale nehodnotili optikou pár úsp�aných pYíklado. I v zahranií ze 

zaátku vaichni novináYi nejvíce Yeaili to, �e hrozí energetický problém. A on asi v jistou chvíli 

opravdu hrozil. To se asi t��ko dalo v tu chvíli popsat n�jak radostn�. eská závislost na ruském 

plynu byla v té dob� navíc obrovská. 

 

Jinými slovy byste tedy Yekl, �e negativní tonalita zpravodajství byla vzhledem k situaci 

opodstatn�ná? 

Myslím si, �e ano. }e v tu chvíli bylo vaude zpravodajství negativní. V tom smyslu, �e máme 

problém. 

 

Je n�jaký typ zpravodajských pYísp�vko, kterých m�lo v dob� energetické krize vznikat 

více?  

Mo�ná se mohlo více do hloubky popisovat to, jak se problémy s energiemi Yeaily v jiných 

zemích. Kdy� se napYíklad hledaly rozné záchranné programy, cenové stropy, tak se poka�dé 

jen okrajov� zmínilo, jak to napYíklad Yeaí v Rakousku. Nevid�l jsem ale, �e by se do toho n�kdo 

více ponoYil. Potom, kdy� se Yeailo, �e se ud�lají cenové stropy na elektYinu, tak se napYíklad ve 

veYejném prostoru ozývalo, �e na Slovensku a ve Francii jsou ty cenové stropy jeat� ní� ne� 

u nás. Andrej Babia poYád mluvil o tom, �e bychom m�li mít elektYinu za 1,50 K jako to mají 

na Slovensku. S Janou Klímovou jsme se zrovna ve tvrtek bavili o tom, �e situaci Slovenska 

nebo Francie nikdo poYádn� nerozebral. Poka�dé se to jen zmínilo, a to napYíklad beru jako 

uritý dluh. Myslím si, �e mohly vznikat extra lánky do hloubky jen o tomto tématu. Aby se 

bylo o co opYít ve chvíli, kdy se ve veYejném prostoru napYíklad ozvalo, �e bychom m�li rost 

cen energií Yeait stejn� jako to ud�lali na Slovensku. V tu chvíli mohl novináY Yíct, �e to bylo 

trochu jinak, ne� jak ten lov�k tvrdí, nebo jak to zjednoduaen� ze situace mo�e vyplývat. 

 

Myslíte si tedy, �e n�které zpravodajské lánky, které vycházely na téma energetické 

krize, tu problematiku pYília zjednoduaovaly? 

Spíae si nepamatuji text, o n�m� bych v�d�l, �e se k n�mu mo�u v�dycky vrátit. Myslím 

v kontextu toho, jak tu situaci s nárostem cen energií Yeaili na Slovensku nebo ve Francii, kdy� 



 

pou�ili trochu jiný model ne� u nás. Druhá v�c je, �e se aíYí spoustu dezinformací kolem toho, 

jak by bylo lepaí, kdybychom pYestali fungovat v rámci jednotného evropského trhu a nechali 

si svou elektYinu pro sebe. To je uritý narativ :levn� tady vyrábíme a draze za to platíme, je to 

zbytené a je to celé n�jaký podvod8. Tímto �ije v dneaní dob� ást veYejnosti a taky cítím, �e 

je tu ze strany novináYo uritý dluh n�jak to celé objasnit. V tuto chvíli se o tom mluví v rovin� 

nesmyslu, který se ozývá n�kde na Václaváku (informant odkazuje k protivládním protestom 

na Václavském nám�stí, pYi kterých demonstranti poukazovali mimo jiné na zdra�ování energií 

a rost spotYebitelských cen jako takových, pozn. autorky), ale nikdo se toho ale poYádn� nechopil 

a nevysv�tlil to. Takových dezinformací je ve veYejném prostoru samozYejm� mnoho, klobouk 

dolo pYed vaemi, kteYí se vyvracením dezinformací zabývají n�jak systematicky, napYíklad na 

iRozhlasu. Reagují na n� a popisují, co je apatn�. 

 

Kdy� se te� jeat� vrátím k Respektu, nemo�u nezmínit Váa lánek Kdo nafoukl inflaci ze 

srpna 2023. Text je velmi analytický, nahlí�í problematiku zdra�ování z pom�rn� 

nestandardního úhlu, sna�í se situaci vysv�tlovat v kontextu. Na první pohled se mo�e 

zdát, �e jste se pYi jeho realizaci Yídil principy konstruktivní �urnalistiky. Na ni jste ale, 

pokud to chápu správn�, pYi pYíprav� lánku primárn� nemyslel& 

To urit� ne. Tento lánek naopak vnímám jako zcela klasický koncept, kdy se najednou 

ukázalo, �e je problém n�kde jinde, ale je to v podstat� jenom dalaí problém. }e máme inflaci, 

která je um�le zvednutá jeat� více ne� by musela, proto�e situace vyu�ily leckteré firmy. Andrej 

Babia byl v tom lánku vyu�it jako uritý symbol toho, jak celý mechanismus fungoval. 

Nejcenn�jaí mi pYialo zjiat�ní, �e existuje n�co jako rost ziskovosti podniko, rost mar�í, které 

zvedají cenu, a �e to je uritý makro problém. A �e to je vid�t v agregátních íslech, nejen 

individuáln� za pár firem, které zveYejnily své hospodáYské výsledky a ukázalo se, �e mají 

dvakrát tYikrát vyaaí zisk, pYesto�e je krize. Rozhodn� jsem do toho neael s konceptem, �e by 

alo o solutions journalism. NepYialo mi to jako dobré Yeaení. Naopak jsem vylo�en� popisoval 

problém. 

 

Rozhodn� se ale jedná o lánek, který se na problém sna�í nahlí�et z trochu jiného úhlu. 

Motivovala vás k jeho sepsání napYíklad i skutenost, �e se o ziskovosti firem v dob� krize 

tolik nemluvilo? 

Hlavním impulsem bylo, �e Agrofert zveYejnil své hospodáYské výsledky. Jednalo se o teorii, 

která se zprvu jevila trochu pofidern�, ale pak se k ní zaaly pYidávat dalaí dokazy. Hlavní opora 

pro text byla dalaí ji� zveYejn�ná data 3 napYíklad z NB m�li pro toto docela robustní analýzu. 



 

Pak se napYíklad ukázalo, �e rostou pYíjmy z podnikových daní. Byla tam trochu zbytená pasá� 

o tom, jak zdra�uje mléko, ta mohla být urit� krataí, ale to u� je jedno& Tam jsem se sna�il 

n�kam dostat, a nakonec jsem si uv�domil, �e to nikam úpln� nevedlo. 

 
Mn� to naopak pYialo zajímavé. PYialo mi, �e uritá metafora na n�em, co publikum 

dov�rné zná, mo�e n�kterým lidem pomoct popisovaný jev pochopit. Dalaí má otázka 

sm�Yuje k tomu, co jste sám zmínil 3 text obsahuje spoustu ísel, analýz i grafickou 

vizualizaci dat. Jak slo�ité je takový analytický lánek pYipravit? 

Jak moc je to nároné? Já mám vlastn� takové v�ci rád. V Respektu bylo uritou linkou, �e je 

dobré se opírat o jasná data. asto jsme kritizovali vládu za to, �e se rozhoduje bez dat a analýz. 

Kdy� novináY n�co tvrdí o ekonomice, co� je sféra innosti, kde je ísel spousta, je to tvrzení 

dobré n�ím vypodlo�it. Kdy� je lánek o ekonomice bez íselného podkladu, tak pYília 

neobstojí. Jakékoliv tvrzení by se m�lo opírat o konkrétní data.  

 

Vychází podle vás takových analytických lánko v eských zpravodajských médiích 

dostatek? 

Mo�ná by jich mohlo vycházet víc.  

 

Má poslední otázka se týká ji� diskutované negativity ve zpravodajství. Mediální 

výzkumy z posledních let 3 napYíklad výzkum Digital News Report od Reuters Institutu 

3 poukazují na mírný, ale kontinuální odliv zpravodajských publik a ztrátu dov�ry 

v mainstreamová média napYí mediálními trhy po celém sv�t�. Jak by podle vás m�la 

zpravodajská média zostat pro své publikum v dneaní dob� relevantní? 

Asi se sna�it pYijít v�cem na kloub a dobírat se pravdy. O to jsme se ale sna�ili v�dycky. 

V kontextu toho, co tady spolen� Yeaíme, mo�ná ubrat plynu na tónin�, �e je vaechno apatn�, 

a �e se celý sv�t Yítí do záhuby. Tím je publikum nejspía opravdu pYesycené. Mo�ná najít cestu, 

jak nelakovat sv�t naro�ovo, popisovat ho, jaký je, ale zároveI to d�lat pro publikum pYijatelnou 

cestou. Kdy� nad tím te� pYemýalím, to je nejspía velká výzva pro novináYe. Normáln� nad tím 

lov�k systematicky nepYemýalí, ale je to urit� dole�ité. Budu se toho te� sám sna�it dr�et. 

 

  



 

PYíloha 4: PYepis polostrukturovaného rozhovoru s Martinem PetYíkem ze dne 5. 2. 2024 

 

Setkal jste se ji� v rámci svojí novináYské kariéry s pojmem konstruktivní �urnalistika? 

V rámci své práce jsem se s ním nesetkal. Teprve kdy� jste mi emailem poslala ten lánek, který 

jsem etl (autorka práce poslala informantovi lánek se základními informacemi o tom, o co se 

konstruktivní �urnalistika sna�í ve zpravodajství aplikovat, pozn. autorky). }e bych se s tím 

termínem setkal pYímo v práci, nebo �e by to po mn� v redakci n�kdo pYímo vy�adoval, tak to 

ne. Na rozdíl od n�kterých novináYo, se kterými jste u� mluvila, nemám vystudovanou 

�urnalistiku. Jsem ekonom, tak�e fenomény jako teorie a trendy v �urnalistice úpln� nesleduji. 

 

Pokud byste nem�l být ovlivn�n tím, co jsem vám ke konstruktivní �urnalistice poslala, 

jaká by byla ve spojením s tímto termínem vaae první asociace? Mo�e být neutrální, 

negativní i pozitivní. 

Konstrukce jako budování n�eho 3 tak�e by to mohlo souviset s tím, �e má novináY pYináaet 

n�jaká Yeaení nebo konstrukce, konstrukty. 

 

Kdy� mluvíte o budování, nenará�íte tím napYíklad na budovatelskou �urnalistiku? 

K budovatelské �urnalistice 50. let by to mo�ná trochu svád�lo, ale vlastn� úpln� nevím. Spíae 

bych zostal u poskytování Yeaení. }e je to �urnalistika, která se sna�ím posobit uritým 

zposobem normativn� 3 hledat normy nebo n�jaká Yeaení.  

 

Fenomén konstruktivní �urnalistiky mimo jiné akcentuje, �e by mediální sd�lení m�lo 

v publiku indukovat pozitivní emoce. Docílit se toho sna�í napYíklad hledáním i 

pokrýváním úsp�aných Yeaení problému nebo snahou dívat se do budoucnosti. PatYí podle 

vás takové principy k práci novináYe ve zpravodajství? 

Obecn� si myslím, �e ano. UpYímn� si nejsem jistý, jestli by m�lo být náplní novináYské práce 

hledání Yeaení. Pokud ale popisuju n�jaký fenomén, tak se sna�ím popsat stav, který byl 

v minulosti, popíau stav souasný a podívám se na to, jaké jsou mo�né trendy do budoucna. To 

je moj zposob práce a ka�dý to sice mo�e mít trochu jinak, ale nastínit mo�né scénáYe a vývoj 

tématu, nebo popsat mo�ný vývoj tématu do budoucna, je urit� souástí novináYské práce. 

Otázka je, jestli by sám novináY m�l pYináaet návrhy Yeaení konkrétního problému. Já te� 

napYíklad psal lánek o dekarbonizaci a je otázkou, jestli by novináY sám rozhodovat o tom, 

jestli je cesta dekarbonizace apatná nebo není. Myslím si, �e takové rozhodování u� novináYom 



 

urit� nepYísluaí. Pokud se bavíme o zpravodajství, Yíkat, jak by n�co m�lo být, u� podle m� 

pYesahuje urité hranic novináYské práce.  

 

Pokrývání Yeaení 3 napYíklad úsp�aných pYíklado toho, jak se stejný nebo podobný 

problém podaYilo vyYeait n�komu v minulosti i jinde na sv�t� 3 by podle vás souástí 

zpravodajství být m�lo i nikoli? 

Pokud zostaneme u dekarbonizace, mo�eme se napYíklad opYít o konkrétní studii 3 Yekneme �e 

do roku 2050 to bude stát tYi a pol bilionu korun a je to jedna z mo�ností. Proti tomu mo�e stát 

opaný názor, �e se touto cestou vydávat nemáme, jeliko� je to problém. Postavit proti sob� 

dv� mo�ná Yeaená do lánku tedy dává smysl. Myslím si, �e z pohledu novináYe by ale nem�lo 

být Yeeno, Poj�me dekarbonizovat, proto�e si myslím, �e je to správn�8. 

 

Bylo podle vás atributy pokrývání Yeaení nebo nahlí�ení do budoucnosti mo�né uplatnit 

pYi referování o energetické krizi? Bavíme se o období od krachu spolenosti Bohemia 

Energy v Yíjnu 2021 do vládního zastropování cen energií pro domácnosti a vybrané firmy 

na podzim 2022. 

Pokud zaneme pádem Bohemia Enegry, tak se tehdy bez energií ocitlo pYibli�n� 900 tisíc 

odb�ratelo. V tuto chvíli nejspía úkolem novináYo je, aby se tenáYom pokusili poradit, co 

mo�ou v takovou chvíli d�lat. Tady se nejspía do urité míry dá Yíct, �e hledat nebo navrhování 

Yeaení mo�né je. V�dy by ale m�lo vznikat na základ� mo�ností státu, jiných dodavatelo 

a stakeholdero. Ve smyslu hledání toho, co by se m�lo dít, by novináYom pYi popisu dané situace 

nebo nástinu budoucnosti formulace Yeaení pYísluaet nem�la. Aby napYíklad Yíkali, �e by bylo 

dobré odstYihnout se od západní Evropy, proto�e vyrábíme elektYiny dostatek. Nebo �e by se 

m�ly zastropovat ceny, proto�e to pomo�e obanom. NovináYi mo�ou nastínit scénáYe, co stát 

mo�e ud�lat, aby lidem pomohl. Ale nem�li by se pYiklán�t se k jednomu konkrétnímu scénáYi. 

 

Poté, co ukonila innost spolenost Bohemia Energy, obsahoval jeden z vaaich lánko, 

který jste tehdy jeat� publikoval pro web iDnes.cz, podtitulek ,Zachovejte klid.8. M�lo by 

být úkolem novináYe ve zpravodajství n�jakým zposobem v bezprecedentní i slo�ité 

krizové situaci uklidnit spolenost? 

Te� je otázka, jestli to byl moj podtitulek. 

 

 

 



 

Byli jste tam celkem tYi autoYi& 

No, vida. Je samozYejm� rozdíl mezi tím, co si tady Yíkáme s odstupem, kdy� jsme relativn� 

v klidu, a tím, co novináY ud�lá v té konkrétní vypjaté situaci. Jestli ,nevypadne8 v danou chvíli 

z konceptu toho, co by v normální situaci ned�lal, a ve chvíli, kdy je pod tlakem uzáv�rky, tak 

napYíklad nereaguje jinak. Já si ale myslím, �e by to novináYi nem�li d�lat, �e by nem�li 

uklidIovat spolenost. Od toho jsou tu jiní hrái 3 takovou informaci mo�ou napYíklad 

zprostYedkovat politici, nebo aéf EZu 3 u nich to dává smysl. Ale aby to Yíkali novináYi sami 

za sebe, to u� mi pYijde moc. 

 

Myslíte to tedy tak, �e hlavním posláním novináYe by m�lo být v bezprecedentní situaci 

informovat? 

To v uvozovkách poslání je podle m� informovat racionáln�. Za ,Zachovejte klid.8 u� je jistá 

emoní linka. Bye novináYi asto rádi vzbuzují emoce svými vyjádYeními, tak do tohoto typu 

lánku se to podle m� pYília nehodí.  

 

M�ní se nicmén� podle vás míra spoleenské odpov�dnosti novináYe, kdy� se objeví n�jaká 

krize? 

M�la by být poYád stejná, nem�la by se m�nit. Ale samozYejm� na toho novináYe to klade 

mnohem v�taí nárok. Kdy� si napYíklad vzpomenu na vystoupení PísaYíka (n�kdejaí Yeditel 

Bohemia Energy, pozn. autorky) na podzim 2021 po pádu Bohemia Enegry, tak si nevzpomenu 

na jinou tiskovou konferenci, kde by se objevilo tolik novináYo. PYialo sem pYibli�n� 40 lidí, do 

té doby na energetické tiskové konference skoro nikdo nepYiael. Rozhodn� ne v dob� covidu, 

kdy se na tiskové konference prakticky nechodilo. Z pozice PísaYíka to bylo zahráno neskuten� 

emocionáln�, rozbreel se tam. Podle m� by novináY na takovou hru nem�l skoit. Z této strany 

tam byla emoce, novináY by to m�l uritým zposobem zprostYedkovat a zanalyzovat, ale 

neskoit na jeho narativ. Je dole�ité, aby si novináY v takové situaci udr�el odstup od aktéra, 

který se sna�í na publikum zaposobit tak, �e mu pouze nepYála situace, a �e on je ta kladná 

postava.  

 

Prudký nárost cen, kterého jsme konkrétn� v esku byli sv�dky práv� od pádu Bohemia 

Energy, byl v mnoha ohledech bezprecedentní. ím ta situace byla slo�itá pro vás jako 

ekonomického novináYe? 

Jsem pYedevaím analytik. Jedna v�c je tedy události nebo konkrétní jevy popisovat, druhá je 

s vyu�itím rozných zdrojo situace analyzovat. SamozYejm� nemám �ádné ekonomické modely, 



 

proto�e jsem poYád :jenom8 novináY, ale i do lánko se sna�ím pYináaet analýzu aktuálního d�ní. 

V situaci, která s ukonením innosti Bohemia Energy vznikla 3 pokud si to správn� pamatuji 

3 vobec nebylo jasné, co za tím stojí. Tedy pro ceny energií tolik rostou. Tehdy jsem mluvil 

o n�kterých faktorech, pro k rostu docházelo. Ale ten nejdole�it�jaí 3 �e u� v té dob� Gazprom 

sni�oval dodávky do Evropy, co� bylo nejprve za nárostem ceny u plynu a následn� i u elektYiny 

3 se v té dob� nikde neobjevil. Jako novináY jsem se k tomu nedostal a celou dobu m� zajímalo, 

pro cena tolik roste. V první fázi jsem se tedy sna�il zjistit a analyticky popsat, pro k tomu 

dochází, jaké dopady to mo�e mít na ceny pro spotYebitele. To se ale nepodaYilo. 

 

Tím myslíte, �e se v první fázi nepodaYilo zjistit, co konkrétn� stojí za nárostem cen? 

Ano. NepodaYilo se zjistit, jaké jsou faktory za tím, �e cena tolik roste. }e se cena vyvíjela 3 

rostla a klesala 3 k tomu docházelo i dYíve. NapYíklad v roce 2008 nebo 2009 za tím byly 

spekulace, jednoduae se tedy dalo popsat, co za tím nárostem je. V roce 2021, kdy výroba byla 

utlumená, bylo najednou velké pYekvapení, �e cena elektYiny narostá. To, �e za tím mo�e být 

Rusko nebo Gazrpom, to tehdy nikdo poYádn� nev�d�l, nebo jsem se k tomu já osobn� alespoI 

nedopátral. 

 

Já coby laik jsem kupYíkladu pYemýalela nad tím 3 i s ohledem na urité uklidn�ní 

spoleenské situace, nerozdmýchávání paniky 3 zda nebylo mo�né podívat se na pYedchozí 

energetické krize, ke kterým doalo v historii. A z toho se pokusit vyvodit, �e jde 

o pYirozený cyklus, a �e ceny energií takto neporostou do nekonena a zase se ustálí. N�co 

takového nebylo mo�né? 

To nejde nikdy, ka�dá situace je toti� unikátní. Zrovna dnes mi n�kdo psal, �e má k dispozici 

analýzu s výhledem cen elektYiny do roku 2030. PYília ale nev�Yím tomu, �e n�co takového jde. 

Pokud by to m�lo být pozitivní, tak byste mohli napYíklad napsat ,Pokejte, pYe�ene se to, 

nepanikaYte a za rok to bude lepaí.8. Ale co kdy� to za rok lepaí nebude? Co kdy� za rok ceny 

budou dvojnásobné? Je pravda, �e se v této dob� objevovaly urité scénáYe, a �e n�kdo ve 

veYejném prostoru tvrdil, �e cena energií znovu klesne. Ale ono se to nestalo. V roce 2021 cena 

rostla, potom i po zaátku války na Ukrajin� n�kolik m�síco rostla a� do srpna, a pak teprve 

zaala klesat. Tvrdit, �e má být veYejnost v klidu, �e se to n�jak pYeká, od toho jsem já osobn� 

byl daleko. Proto�e zkrátka nikdy nevíte, co pYesn� se s cenami stane. 

 

 



 

Pokud byste tedy m�l shrnout, v em ta situace pro vás byla slo�itá, bylo by to v obtí�nosti 

analyzovat pYíiny nárostu cen? 

Jednoduché bylo poradit lidem, co mo�ou a nemo�ou d�lat, na co mají nárok. NapYíklad popsat, 

�e spadnou pod dodavatele poslední instance, potom si mo�ou vybrat nového dodavatele, 

fixovat nebo zvolit klasický ceník, i kdy� na ten u� v té dob� nejspía nikdo nebral, proto�e na 

tu situaci nikdo nebyl pYipravený. Slo�ité bylo rozklíovat nebo zanalyzovat, co za tím cen 

rostem stálo. Tuto odpov�� jsem cht�l jako novináY tenáYom pYinést. Abych jim pYedal 

nejpravdiv�jaí mo�ný popis skutenosti.  

 

Co jste se tedy svému publiku sna�il v dob� nejv�taího rostu cen pYedat za informace? 

Za prvé jsme se sna�ili pYedat rady 3 tedy co v té konkrétní situaci mají lidé d�lat. Nakonec alo 

o n�co, co ,prom�rného8 tenáYe iDNES.cz nejvíce zajímá. Pak jsme se sna�ili o predikce ceny, 

tam ale lov�k musí vkládat více pohledo na to, jak se cena mo�e vyvíjet. Je to stejné jako 

u akcií, tam to také nikde není úpln� jisté, jak se to bude vyvíjet.  

 

Po jakém typu lánko byla podle nejv�taí poptávka? 

Nejvíce asi práv� rady, co d�lat v konkrétní chvíli. Co je to dodavatel poslední instance, jak 

s ním komunikovat, jaký produkt si vybrat, pokud n�jaká mo�nost výb�ru je. Na co napYíklad 

koukat, kdy� si ten produkt spotYebitel vybírá. 

 

Takový typ lánko do jisté míry souvisí s uritou spoleenskou odpov�dností. Jak sám 

Yíkáte, pYedáváte v dob� krize veYejnosti rady, jak v dané chvíli fungovat. M�ly by podle 

vás takové lánky v krizi za paywallem? 

Asi ano. Je to byznys jako ka�dý jiný. Jsou to toti� ty nejten�jaí lánky. NapYíklad 

v HospodáYských novinách i v Ekonomu je za paywallem vaechno. A je to byznys daného 

média. lov�k, který na tom lánku pracuje, tak je za n�j uritým zposobem zaplacený. To, �e 

eská televize nebo eský rozhlas není za paywallem souvisí s tím, �e mají jiný zposob 

financování. Vzhledem k tomu, �e jsou to zpravidla ty nejten�jaí lánky 3 napYíklad na 

iDNESU za paywall dávaly lánky s nejv�taím potenciálem 3 tak mi to dává smysl.  

 

Dalaím atributem, který konstruktivní �urnalistika akcentuje, je kontext. Jakou úlohu má 

podle vás v láncích o energetice? 

Obrovskou. Myslím si, �e politici energetice obas taky nerozumí. To se aktuáln� ukazuje na 

pYíkladu dostavby Dukovan, na debat� 1 versus 4 bloky. Pokud by m�l lov�k vycházet jen 



 

z toho, co vládní politici Yeknou na vládní tiskové konferenci, tak by z toho vznikl obrovský 

nesmysl. Tady je kontext potYeba dodávat a myslím si, �e to platí univerzáln�. Kontext je 

potYeba dodávat, obzvláae k vyjádYení politiko ano.  

 

Analogicky v dob� energetické krize byl kontext asi dole�itý taky& 

Kdy� se potom zaalo zjiaeovat, �e za nárostem cen energií stojí ruská agrese 3 nebo ruská 

pYíprava na ni 3 tak to byl samozYejm� dole�itý kontext. Pokud bychom ho v tu chvíli znali, 

bylo by skv�lé, pokud bychom ho mohli rozaíYit. SamozYejm� je problém v tom, �e ím v�taí 

tlak je vyvíjen na rychlou práci novináYo, zvláae v online médiích, tak pYília asu na kontext 

není. To vám Yekli asi i vaichni ostatní respondenti. }e na to, jak by si zpráva zaslou�ila vypadat, 

asto v denním online provozu není as. Co� je akoda. 

 

Kdy� se na energetickou krizi podíváte zp�tn�, jak se ji podle vám eským novináYom 

podaYilo pokrýt? 

Myslím si, �e se ze spousty novináYo stali experti na energetiku od roku 2021. Mnoho kolego, 

kteYí se energetice nev�novali, té problematice najednou :rozum�li8. To bylo urit� vtipné. 

A v�dycky to tak je 3 v dob� covidu byli zase vaichni novináYi experty na covid. V energetice 

je to mo�ná i dobYe, proto�e se v tom mnoho novináYo zorientovalo a zaalo tomu rozum�t. 

A jinak vaeobecn� si myslím, �e média k tomu pokrývání pYistoupila docela dobYe.  

 

V niem tedy podle vás novináYi neselhali? Mo�e jít i o konkrétní moment, kdy jste si 

Yíkal, �e se o n�em neinformuje úpln� adekvátn�& 

To, �e nikdo nedokázal dopYedu odhalit, �e postup Bohemia Energy nebyl dobrou byznysovou 

strategií, a �e to mo�e hrozit krachem, tak tam by se dalo hledat urité selhání. Nedají se za to 

ale úpln� vinit média. 

 

M�la jsem na mysli spíae zposob toho pokrytí 3 �e se napYíklad n�jaké informace 

zjednoduaovaly, n�co bylo zkreslené nebo vytr�ené ze souvislostí. 

Ano. Kdy� to te� Yíkáte, tak si opravdu vzpomínám na lánky o tom, �e n�komu pYialy faktury 

na 350 tisíc korun a bylo to Yeeno bez kontextu. V textu jste se dozv�d�li, �e matka 

samo�ivitelka musela zaplatit 350 tisíc, ale nebylo u� nikde Yeeno, co konkrétn� za tím bylo. 

Mo�ná toto, ale pYília si to u� nepamatuji. Tak�e jich urit� nebylo tolik. Zajímavé je, �e takové 

lánky nepsali novináYi, kteYí energetice rozum�li. V�tainou to byli novináYi, kteYí na energetiku 

naskoili s tím, �e je to ,trend8. Mo�ná za tím mohla být z jejich strany i honba za senzacemi. 



 

Oproti novináYom, kteYí se dlouhodob� v�novali energetice a popisovali ji bez emocí. To asi 

mohlo vyvolat v lidech paniku. 

 

M�lo by tedy podle vás být zpravodajství zcela bez emocí? 

Podle m� ano, ale já jsem ekonomický novináY. U novináYo jiných zam�Yení je to mo�ná trochu 

jinak. 

 

Byly tedy podle vás lánky, které o energetické krizi v eských zpravodajských médiích 

vycházely, pro tenáYe dostaten� srozumitelné? 

V�taina asi ano. SamozYejm� jsem nepYeetl vaechno. U novináYo, které sleduji a tu, tak si 

myslím, �e v podstat� ano.  

 

Jaké pYísp�vky byly podle vás z hlediska porozum�ní pro publikum nejvíce pYínosné? 

Mo�e jít i o konkrétní �ánr& 

Yekn�me napYíklad analytický lánek nebo lánek, který nabízí konkrétní rady 3 kroky, co 

d�lat, na co si dát pozor a na co se u ceny energií koukat.  

 

Energetická krize m�la n�kolik styných bodo. Jmenovali jsme krach Bohemia Energy 

nebo ruskou invazi na Ukrajinu. M�nil se podle vás v prob�hu události charakter jejího 

tuzemského mediálního pokrytí? 

Mo�ná pouze v tom, �e jsme jako novináYi v�d�li o tématu víc a m�li k dispozici víc zdrojo. 

S tím, jak krize postupovala, jsme m�li i více informací a um�li se v tom lépe zorientovat. 

Analytiko, na které jsme se obracet, zase na druhou stranu úpln� nepYibývalo. Trh lidí, kteYí by 

energetické problematice rozum�li a dalo se na n� obracet, se za tu dobu pYília nerozrostl. I tady 

byli stejn� jako v pYípad� novináYo oportunistití analytici, to ale nemo�e novináY vnímat jako 

relevantní zdroj.  

 

Vy jste v prob�hu energetické krize m�nil profesní posobiat� 3 z redakce MD Dnes, 

pota�mo webu iDnes.cz, jste pYeael do týdeníku Ekonom. Vypozoroval jste vy sám n�jaké 

rozdíly v tom, jak tato dv� média pYistupovala k pokrývání tématu? 

Nemyslím si, �e v tom byl n�jaký rozdíl. Jako Ekonom jsme týdeník a píaeme delaí lánky, na 

zpracovávání máme více asu a tomu tématu se tedy mo�eme v�novat více do hloubky. To 

tYeba u iDnes nebylo, tam bylo potYeba pracovat rychle. Ale je to pouze otázka pYístupu. Jinak 

si nemyslím, �e by to v n�em bylo zásadn� odliané.  



 

Myslíte si, �e u� mohlo v urité fázi být publikum informacemi o energetické krizi 

pYesycené? 

To je zajímavá otázka, nikdy jsem se na to nikoho neptal. Jednou to ale asi musí pYijít. Nemám 

na to �ádná ísla, je to pouze moj dojem, ale napYíklad u covidu to pYesycení pYialo. Ze 

zpravodajského hlediska byl rok 2020 z pohledu tenosti jeden z nejlepaích roko a pak tenost 

zaala klesat. Ze zaátku cht�li lidé nové informace, mluvilo se o uzáv�rách, o tom, co se bude 

m�nit, a to tenáYe opravdu na online zajímalo a se teností to tehdy zahýbalo výrazn� nahoru. 

To stejné se stalo v roce 2022 s válkou a tam ten efekt byl krátký. Válka zaala v únoru, pár 

m�síco na to u� ala ísla dolo. Ka�dý by cht�l mít svoj byznys uritým zposobem pYedvídatelný 

a tady byly obrovské výkyvy ve tenosti. Nevím, jak to bylo u energetické krize, ale minimáln� 

u války nebo covidu pYialo n�kolik velkých peako a pak u� lidé o té problematice íst necht�li, 

u� tím byli pYesycení. 

 

Minimáln� v pYípad� covidu a války na Ukrajin� k tomu pYesycení u n�kterých recipiento 

doalo. PYesto�e napYíklad v rané fázi covidu dov�ra v tradiní mainstreamová média 

v Yad� zemí krátkodob� výrazn� vzrostla. Mluví o tom napYíklad výzkum Digital News 

Report, o který se v teoretické ásti opírám& 

Mn� by zajímalo, do jaké míry se b�hem covidu zm�nila role médií. Proto�e minimáln� 

v prvních vlnách se média zm�nila, kdy� to zvulgarizuji, v uritou hlásnou troubu vlády. 

Informovali jsme pouze o nových opatYeních, o tom, co se bude dít. To lidi hodn� zajímalo, 

proto�e nem�li as sed�t u dvouhodinových tiskových konferencí vlády, kde se :plácalo páté 

pYes deváté8. Bylo tedy na novináYích lidem pYetlumoit, co se kde m�ní. Ale nebylo to 

v podstat� nic kritického. Do té doby se kritizovala vláda a její kroky. To, �e médiím dramaticky 

narostla dov�ra v první vln� covidu, jak zmiIujete, bylo mo�ná jen tím, �e veYejnost 

potYebovala informace. 

  



 

Kdy� se te� vrátíme k tematice energetické krize a konstruktivní �urnalistice 3 jedním 

z ryso konstruktivního pYístupu je, �e se sna�í potlaovat negativitu. Mimo jiné proto, aby 

se lidé od zpravodajství neodvraceli. V mediální teorii se objevuje napYíklad i pojem 

morální panika 3 znamená to, �e média nadhodnocují význam n�jaké události a v�nují jí 

pozornost na úkor jiných témat. Nebyl toto podle vás v n�kterých chvílích i pYípad 

energetické krize? 

Ta pozornost napYená k tématu byla velká. Ceny energií se promítají do cen vaeho a dosledky 

pro celou ekonomiku byly obrovské. V n�kterých momentech asi ano, ale asi bych média úpln� 

neodsoudil. }e se dávala energetickým tématom pYília velká dominance. 

 

Tón zpravodajského referování o zdra�ování tedy podle vás byl pYim�Yený& 

To je otázka sebenaplIujícího se proroctví. Pokud se v danou chvíli o n�em psalo, mohlo to 

vytvoYit urité inflaní oekávání a n�kteYí podnikatelé si napYíklad mohli Yíct, �e musí zdra�it. 

Na druhou stranu to mohlo fungovat také jako uritý alarm pro politiky, aby s danou situací 

zaali n�co d�lat. Uv�domit si, �e se na trhu s energiemi n�co d�je a �e to mo�e mít velké 

ekonomické dopady.  

 

Myslíte si, �e ta reakce od politiko na základ� podn�tu z médií pYiala? 

eatí urit� ne. Teprve kdy� pYijali Úsporný balíek, který byl v podstat� o niem a byl pak 

teem kritiky a reáln� asi nikomu nepomohl. Zaít na tu situaci reagovat hlavn� m�li u� na 

konci roku a oni zaali a� n�kdy v kv�tnu 2022. 

 

V druhé fázi krize je tedy podle vás dole�itá kritická úloha novináYe? 

Urit�. NastiIovat na základ� analýz mo�né scénáYe toho, co by se mohlo stát, pokud by cena 

energií dál rostla. Zpravodajský novináY by asi nem�l politikom Yíkat, co mají d�lat. Ale ti 

politici by si minimáln� m�li n�co o tom mo�ném scénáYi pYeíst a v�d�t, �e se n�co dalaího 

mo�e dít. Urit� by se ale nem�li vylo�en� Yídit tím, co se dozví v médiích, na to by m�li správn� 

mít vlastní analýzy. 

 

Tón referování o krizích bývá ve zpravodajství negativní u� vzhledem k jejich charakteru. 

Má podle vás negativita ve zpravodajství svou relevantní pozici? 

Ve zpravodajství asi ano.  

 



 

Jak u� jsem zmínila, konstruktivní �urnalistika se sna�í negativitu spíae eliminovat 3 

nahrazovat ji pohledem do budoucna, pokrýváním Yeaení nebo zasazováním událostí do 

kontextu. Napadá vás konkrétní formát pYísp�vku o energetické krizi, který takové 

aspekty naplIuje? 

Mo�ná v dob�, kdy se mluvilo o tom, �e by politici mohli na rost cen reagovat, napYíklad najít 

zahraniní pYíklady, kde se s cenami n�co ud�lalo. Pamatuji si, �e k n�emu pYistoupilo 

pom�rn� rychle apan�lsko a pYidaly se k n�mu dalaí zem�. Toto je podle m� pozitivní pYístup, 

v uritém ohledu by to mohl být návodný pYísp�vek k tomu, aby politici uritým zposobem 

reagovali. Nic jiného m� asi nenapadne.  

 

Dotkli jsme se u� toho, �e tradiní zpravodajská média po celém sv�t� za�ívají odliv 

zpravodajských publik. Co by podle vás m�la zpravodajská média d�lat, aby zostala pro 

publikum relevantní? 

Kdybychom to v�d�li, tak nám neutíkají tenáYi, nebo to publikum. Já na to bohu�el asi nemám 

odpov��. My v tuto chvíli nesoupeYíme jen sami mezi sebou jako média, ale pYedevaím se 

sociálními platformami, napYíklad TikTokem. Tak�e mo�ná by pomohlo pYizposobit se trochu 

chování sociálních sítí 3 tedy d�lat v�ci zkratkovit�, rychle informaci dostat deseti sekund. 

 

To úpln� není v souladu s tím pYístupem, který zkoumám& 

SamozYejm� je otázka, jestli snaha pYizposobit se sociálním sítím nebude konec �urnalistiky. 

Taková toti� �urnalistika nikdy nebyla, minimáln� ne ta psaná, kterou d�láme tady my. Jednou 

z cest pYerodu tedy mo�ou být tyto zkratkovité zprávy, kdy se publikum budeme sna�it 

zaujmout, proto�e utíkají na sociální sít�. Potom se tYeba uká�e, �e stále existuje úzké publikum, 

které si za hlubaí analytické lánky bude chtít zaplatit. Urit� to tedy projde n�jakou krizí a pak 

to pojde nahoru.  

 

Má tedy podle vás konstruktivní pYístup, o kterém se spolu bavíme, v kontextu relevance 

pro publikum n�jaký potenciál? 

Nejsem si tím úpln� jistý. Já sám úpln� nerozumím tomu, jak by ty zprávy m�ly vypadat, aby 

byly konstruktivní. 

 

 

 



 

S tím souvisí i má poslední otázka 3 alo by tedy podle vás v budoucnu konstruktivní 

pYístup uplatnit ve zpravodajství ploan�? 

Myslím si, �e ve zpravodajství ne. Konstrukce zpravodajství bude v�dy zalo�ená na tom, �e 

bude potYeba n�ím aokovat, ukázat na zaátku konflikt. Z toho, jak o tom povídáte, ten pYístup 

tyhle kritéria nesplIuje. I delaí analytické lánky by pYinejmenaím na zaátku m�ly obsahovat 

n�jaký konflikt, aby to tenáYe pYinutilo se do textu zaíst. Potom by mohly následovat pozitivní 

pYíklady nebo návrhy, jak n�co konstruktivn� Yeait. Samo o sob� to ale podle m� nemo�e stát.  

 

PYíloha 5: PYepis polostrukturovaného rozhovoru s Janou Klímovou ze dne 6. 2. 2024 

Setkala jste se ji� v rámci své kariéry s pojmem konstruktivní �urnalistika? 

S konstruktivní �urnalistikou ne, ale se solutions journalism ano. Dokonce jsem m�la jeden 

lánek v n�jakém mezinárodním registru, databázi, kterou spravovala jedna nezisková 

organizace. Ten lánek byl o výrobci aut pro lidi na vozíku, který vymyslel auto 3 nebo 

vymýalel jeho prototyp 3 do kterého by se dalo zajet rovnou na invalidním vozíku, ani� by jeho 

u�ivatel musel n�kam pYesedat. lov�k, který na tom pracoval, cht�l zaít se sériovou výrobou. 

Byl to tedy komplexní text o tom, jak k té myalence pYistupoval, jak to auto vymýalel a v jaké 

fázi byla realizace. Ve výsledku to auto bylo pom�rn� drahé, lov�k, který je na vozíku, potom 

na takové auto zpravidla nemo�e dosáhnout. Potom také vím, �e se dokonce ud�lovala cena za 

solutions journalism v rámci NovináYské ceny, kterou poYádá Open Society a rozné dalaí 

nadace. 

 

Co bylo pro vás impulsem lánek v duchu solutions journalism napsat? 

Já tehdy nev�d�la, �e píau lánek, který by se dal zaYadit do kategorie solutions journalism. 

Vznikal n�kdy na zaátku roku 2016, kdy se o tom pYístupu n�jak zaínalo mluvit. Sna�ila jsem 

se ten lánek psát tak, aby tam byly posti�ené veakeré aspekty tématu. Byla to tedy spía náhoda, 

�e to nezisková organizace, která ten pYístup zaala v esku podporovat, zaYadila do své 

databáze. A� o n�kolik let pozd�ji jsem zjistila, �e tam ten text je, a �e spadá do kategorie 

solutions journalism. 

 

 

 



 

Napsala jste potom jeat� podobný text? 

Nevím, jestli ta databáze stále funguje. Nemo�u Yíct, �e bych v�dom� psala n�jaké texty tak, 

aby alo o solutions journalism. Obecn� jsou ale nejspía témata, která si pYímo Yíkají o to, aby 

tam jasn� byl uritý pohled, který splIuje kritérium Yeaení. Myslím si, �e bez toho by n�která 

témata nebyla komplexní. 

 

Myslíte si, �e práv� pokrývání Yeaení nebo pohled do budoucnosti jsou atributy, které 

patYí do zpravodajství? Konstruktivní �urnalistika toti� tvrdí, �e je lze aplikovat 

v jakékoli novináYské práci. 

Zpravodajství je airoký pojem. Pokud se jedná o minutu a pol trvající zprávu, asi v ní jen t��ko 

budete nabízet n�jaká Yeaení. Budete v ní informovat, co se stalo. O tom, co se stalo, ale urit� 

mo�ete informovat i konstruktivn�.  

 

Kdy� se te� zp�tn� podíváte na prob�hlou energetickou krizi, daly se u ní podle vás hlavní 

atributy konstruktivní �urnalistiky aplikovat? Ae u� hledání a pokrývání Yeaení, pohled 

do budoucnosti, zasazování událostí do kontextu, nebo práce s pozitivními emocemi. 

V�tainu doby, kdy krize probíhala, jsem byla v HospodáYských novinách. Od listopadu 2022 

jsem u� v eském rozhlase. V HospodáYských novinách jsem samozYejm� posobila i autorka, 

ale zároveI jsem zde byla vedoucí domácího odd�lení. Tak�e jsem se podílela na tom, o em 

budeme psát, stejn� jako i sama na n�kterých textech. Pokud jde o energetiku, urit� existovaly 

pYísp�vky, které obsahovaly pouze zpravodajství. V�dy zále�í na konkrétním tématu. Pokud se 

napYíklad mluvilo o tom, co se d�je na burzách s cenou energií, tak tam v�tainou jen popíaete 

ten stav. Potom jsou tYeba analýzy, kde urit� mo�ete být konstruktivní a Yíkat si ,tady jsou 

rozné scénáYe toho, co se mo�e stát a jaká jsou na n� mo�ná Yeaení8. PYísp�vky v takovém 

duchu 3 napYíklad formou otázek a odpov�dí 3 jsme v té dob� psali hodn�. Týkalo se to 

pYedevaím trhu s plynem, kdy� zaala ruská invaze na Ukrajinu. V dob�, kdy zaalo Rusko 

zastavovat dodávky plynu na evropský trh, tak nastala uritá panika, jestli ho bude dostatek. To 

podle m� ke konstruktivním textom nebo konstruktivní �urnalistice úpln� vyzývalo. Yíct si 

napYíklad, �e pokud se dodávky plynu standardní cestou z Ruska zastavují, tak je potYeba 

prozkoumat i ty ostatní mo�nosti. Co by to pYesn� znamenalo, jaké máme zásoby, jaké jsou 

alternativní cesty, kdo má jaké rozhodovací pravomoci v rámci státu. Mluvilo se napYíklad 

o mo�nosti vyhlásit nouzový stav v energetice nebo plynárenství. Kvoli tomu se zaaly 



 

upravovat rozné vyhláaky, jeliko� se ukázalo, �e jsou zastaralé. Konkrétn� u toho se být 

konstruktivní pYímo vybízelo. 

 

Kdy� jste byla v HospodáYských novinách vedoucí domácího odd�lení, sna�ila jste se na 

to aktivn� upozorIovat kolegy v redakci? Myaleno tak, �e mají být, jak sama Yíkáte, 

konstruktivní, napYíklad nerozdmýchávat paniku& 

Nemyslím si, �e jsme uva�ovali v tom smyslu, �e paniku aíYíme nebo neaíYíme. Urit� jsme se 

v�dy sna�ili 3 ae u� v HospodáYských novinách nebo eském rozhlase 3 nezamlovat stav v�cí, 

jaký je. Pokud jsou informace opravdu alarmující, sna�ím se je podat tak, jak jsou. Sna�ím se 

je ale podat v kontextu, zbyten� je ned�lat více alarmující, ne� ve skutenosti jsou. Urit� není 

dobré aíYit paniku. Pokud by na druhou stranu reáln� hrozilo, �e v zim� nebude dostatek plynu, 

tak je urit� dole�ité tu situaci popsat i s konkrétními konsekvencemi a zároveI mo�nostmi, jak 

situaci Yeait.  

 

Zmínila jste zasazování událostí do kontextu, co� je dalaí atribut konstruktivní 

�urnalistiky. Hrál kontext dole�itou roli pYi popisování energetické krize? 

Urit� ano. Proto�e samotná informace, �e elektYina stojí 1000 eur za megawatt hodinu na 

Lipské burze vyvolá pouze paniku. Neznamená to ale, �e jako spotYebitel v eské republice 

budete platit 25 000 K za megawatt hodinu elektYiny, kterou spotYebujete doma. V tomto 

smyslu je kontext toho, co daná informace znamená, naprosto klíový. Jeliko� sama o sob� by 

taková informace vyvolávala paniku nebo byla nesrozumitelná. B��ný spotYebitel si toti� 

nekupuje elektYinu na Lipské burze. 

 

Je podle vás kontext mo�né dostat do ka�dého typu zprávy? 

Zrovna v tomto pYípad�, pokud byste referovala o opravdu alarmujícím rostu cen energií na 

evropských burzách, tak si myslím, �e alespoI malý kontext je dole�ité dostat i do jednoduché 

zprávy. Kontext samozYejm� nemo�e být obsáhlejaí, ne� je samotná zpráva. Vysv�tlení toho, 

co informace znamená, by ale m�la obsahovat ka�dá zpráva. 

 

 

 



 

Vybavujete si z doby energetické krize pYísp�vky publikované v eských zpravodajských 

médiích, kde kontext chyb�l? 

Asi ano, ale te� si nevzpomenu na �ádný konkrétní pYíklad. Co je podle m� jeat� horaí, ne� 

kdy� kontext chybí, je kontext zavád�jící nebo mylný. NapYíklad Yíct, �e kdy� na Lipské burze 

stojí elektYina 1000 eur za megawatt hodinu, tak se u nás zhroutí trh a my budeme také platit 

tisíc euro. Je tedy klíové, aby informace byla ve správném kontextu, pravdivá, objektivní. 

Pokud jde napYíklad o plyn, v dob�, kdy se Yeail nákup plynárenské soustavy NET4GAS státem, 

tak u nás vznikl politický konflikt o tom, �e byli eatí obané okradeni o 30 miliard korun. Ta 

informace byla zasazená tímto zposobem, co� je velmi manipulativní kontext.  

 

Myslíte si, �e by m�la být �urnalistika, zvláae v dob� bezprecedentní krize jako byla tato, 

spoleensky odpov�dná? 

Myslím si, �e ano. Nesmí to ale zacházet do novináYské autocenzury postavené na konkrétních 

pohledech. Pokud se spoleenskou odpov�dností myslí to, �e by média nem�la zám�rn� 

pYispívat k aíYení paniky, rozd�lování spolenosti, nebo rozaiYování dezinformací, které mo�ou 

n�koho vést k naprosto mylným rozhodnutím, tak no. Takovou odpov�dnost podle m� novináYi 

v�dy m�li a mají ji i te�. 

 

Jak tedy mají spoleenskou odpov�dnost novináYi v bezprecedentních situacích podle vás 

naplIovat v praxi? 

Ov�Yovat informace, aby nevypouat�li nepravdivá tvrzení 3 napYíklad taková, která publikum 

vyd�sí, a nakonec se u nich uká�e, �e jsou v�ci jinak. Myslím si, �e zvláae v dneaní dob�, kdy 

se na vás ze sociálních sítí a rozných servero valí informace od lidí, kteYí prezentují pouze svoje 

vlastní názory bez etické odpov�dnosti a zaatít�ní zákona, mají klasická média o to v�taí 

povinnost Yíkat informace objektivní. 

 

Nedávná energetická krize byla v mnoha ohledech bezprecedentní. V em byla slo�itá pro 

vás jako novináYku?  

Asi správn� vyhodnocovat informace 3 jaké jsou pYíiny jednotlivých d�jo, jak dlouho mo�ou 

trvat a z toho následn� vyvozovat dosledky. Kdy� si napYíklad vzpomenu na informaci z jara 

2022, �e roste cena nafty a n�kde stojí a� 50 korun za litr, tak se zaala mezi lidmi aíYit panika. 

N�kteYí zaali jezdit k pumpám a nakupovat. V takovou chvíli je potYeba vyhodnotit, co ten 



 

výkyv zposobilo, jak dlouho mo�e trvat. Yíct jednoduae ,uklidn�te se8 taky není správn�, zvláae 

pokud vidíte, �e se n�co opravdu d�je. V tomto to asi bylo slo�ité 3 nepochybit a nevypustit 

neov�Yenou nebo zkreslenou informaci. N�kdy bylo napYíklad taky t��ké se dostat 

k informacím vysv�tlujícím to, jak bude stát v krizi postupovat. Kdo má za co odpov�dnost, 

kdo tYeba vyhlaauje nouzový stav v plynárenství. Tam jsme se nebyli schopni dohodnout, v jaké 

fázi je to soukromá spolenost NET4GAS a v jaké Ministerstvo promyslu a obchodu.  

 

Mluvila jste o aíYení paniky. Myslíte si, �e by m�lo být úkolem seriózních 

mainstreamových médií paniku ve spolenosti svojí prací zmírIovat? 

Myslím si �e ano. V tom smyslu, �e by novináYi m�li nabízet kontext nebo mo�ná Yeaení. Ka�dá 

situace se dá uritým zposobem Yeait. Pokud je n�jaká informace pravdivá, nikdy nemo�ete 

zabránit tomu, �e u n�koho vyvolá paniku. Je jí ale potYeba podávat zodpov�dn�, tak, aby 

popisovala problém s mo�nými dosledky nebo práv� obsahovala Yeaení. 

 

ZmiIovala jste, na co jste se v dob� energetické krize pokouaeli zam�Yit v HospodáYských 

novinách. Vybavujete si, jaký druh pYísp�vku nejvíce rezonoval u tenáYo? 

V�dy jsou pro tenáYe dole�ité nové informace. To, co se nev�d�lo, a je dole�ité v dané situaci. 

Potom byly dole�ité informace vysv�tlující 3 analýzy toho, co ty informace znamenají, jaké má 

kdo kompetence a co se mo�e dít. Poptávka byla i po zajímavých rozhovorech 3 kdy napYíklad 

n�kdo, kdo je kompetentní nebo zajímavý, vysv�tluje v�ci, ke kterým dochází a interpretuje, co 

mo�ou znamenat. 

 

M�la jste pocit, �e se charakter referování o energetických tématech ve zpravodajství 

s vývojem krize prom�Iuje? NapYíklad v tom smyslu, �e v rané fázi krize byly dominantní 

práv� informace, zatímco s postupem asu alo do popYedí vysv�tlování... 

V redakcích je do urité míry rozd�lné, kdo se na co zam�Yuje. Jsou tady lidi, kteYí se v�dy 

zam�Yují ist� na zprávy 3 chodí na tiskové konference, vyhledávají nové informace. Potom 

máte redaktory, kteYí d�lají spíae analýzu nebo rozhovory, které vysv�tlují problém. Mediální 

sv�t je tak rychlý, �e mám spíae pocit, �e to jde ruku v ruce. Jiné je to nejspía v situaci, kdy 

n�jaký cvok zane stYílet na Filozofické fakult�. Tam informace v uritou chvíli pochopiteln� 

hrají prim a nemáte u toho hned analýzu. U energetiky zpravidla nejde o aokující informace, 

u kterých by nebylo mo�né Yíct ani v�tu kontextu. Snad krom� pYípadu, �e n�kde vybuchnulo 



 

potrubí Nord Stream. I takové informace se ale v eských médiích objevovaly rovnou 

s n�jakým kontextem, jeliko� by v�tain� lidí samy o sob� nic neYekly. Informace o tom, �e 

vybouchlo potrubí v Severním moYi, nedává bez kontextu pro 90 % lidí smysl. V tomto je 

informování v energetické krizi podle m� trochu odliané. 

 

V eském rozhlase, kde te� posobíte, vnikl napYíklad projekt }ivot k nezaplacení. 

Zabývá se ekonomickým vývojem domácností, radí lidem, jak mají uaetYit, jak se 

v n�kterých aktuálních jevech zorientovat. ZároveI vytváYí pYísp�vky, které jsou 

pom�rn� dost analytické, vysv�tlující. Mají podle vás takové projekty v krizových 

situacích dole�itou roli? 

Myslím si, �e ano. Nevím, jestli se to dá nazvat krizovou situací, ale bylo to rozhodn� slo�ité 

období, kdy byly ceny elektYiny a plynu opravdu hodn� vysoko. Tr�ní model energetiky klade 

na lidi vysoké nároky v tom, aby se um�li správn� rozhodnout. Rozhodnutí najít si dobrou cenu 

a dobrého dodavatele le�í na jednotlivých lidech. Co� vobec není snadné. Proto�e na základ� 

eho se máte rozhodovat? Moje 80letá matka není schopná sledovat vývoj cen na sv�tových 

burzách a d�lat si z toho analýzy, jak to u nás pYíatí rok bude pravd�podobn� vypadat. Nebo se 

,prokousat8 nabídkou desítek dodavatelo, které nejsou vzájemn� snadno srovnatelné. Naopak 

zorientovat se v tom je velmi t��ké. V této situaci vysv�tlovat v�ci 3 neYíkám tvrdit, co máte 

ud�lat 3 ale upozorIovat, na co si dát pozor, na koho se obrátit, co vaechno brát v úvahu, jaká 

je situace na trhu a jeho hlavní trendy, to je myslím v t��ké situaci klíové pYedat veYejnosti. 

Nevím, zda situaci na trhu s energiemi nazývat vylo�en� krizovou 3 tady u� toti� nejde o to, �e 

nebude proud. To spíae pova�uji za krizi. 

 

Vybavujete si i jiný projekt 3 ae u� váa nebo kohokoli z kolego posobících ve 

zpravodajských médiích u nás 3 který se o podobnou osv�tu, vysv�tlování a poskytování 

orientace veYejnosti ve slo�ité situaci pokouael? 

Já napYíklad práv� spolupracovala na textu v rubrice Ov�Yovna, kterou publikuje iRozhlas. 

Zam�Yuje se na aíYící se hoaxy, polopravdy a dezinformace. Tento konkrétní text se týkal toho, 

�e kvoli výdajom na Ukrajince roste významn� dluh eského státu. K tomu jsem s kolegou 

shán�la informace 3 jaké byly výdaje, jakým zposobem se promítají do státního dluhu, jaké 

jsou tady na druhé stran� pYíjmy z toho, �e u nás Ukrajinci pracují. To je podle m� dodávání 

kontextu. Hoax nebo dezinformace, pokud není úpln� hloupá a má mít uritý zásah, tak je v ní 

alespoI n�co pravdivého. Nemo�ete Yíct, �e je to vaechno úplná hloupost. Máte v�tainou ale jen 



 

jednu pravdivou v�tu, na kterou nabalíte deset pitomostí. T�ch deset pitomostí vysv�tlit, 

vyvrátit a dát tu jedinou pravdivou v�tu do správného kontextu se práv� sna�í projekt Ov�Yovna. 

Myslím si, �e to je v t��kých situacích taky velmi dole�ité. 

 

Kdy� se podíváte na energetickou krizi zp�tn�, máte pocit, �e lánky, které v eských 

zpravodajských médiích vznikaly, byly pro publikum dostaten� srozumitelné? V tom 

smyslu, �e nebyly zavád�jící a nechyb�l jim kontext. 

Tomu se asi nevyhnete u �ádného tématu. Zále�í, jak ho dané médium pojme, jak to téma 

konkrétní novináY uchopí. NapYíklad kolem nákupu NET4GAS byly n�které texty zavád�jící. 

To ale neznamená nesrozumitelné, ony naopak srozumitelné byly. Za m� ale nevykreslovaly 

danou situaci úpln� správn�. Obecn� si ale myslím, �e eský mediální trh je natolik bohatý, �e 

kdo chce najít srozumitelnou informaci, tak ji najde. 

 

Je podle vás n�co, v em eská média pYi pokrývání krize na trhu s energiemi pochybila? 

Nevím, asi m� nic nenapadá. 

 

Mediální výzkumníci napYí trhy aktuáln� pozorují trend odlivu zpravodajských publik. 

Kdy� se jednotlivco ptají na pYíiny, dostávají mimo jiné odpov��, �e jsou zprávy pYília 

negativní. Mohla podle vás eská média v dob� energetické krize pYisp�t napYíklad ke 

zhoraení spoleenské nálady nebo aíYení paniky? 

Mo�ná v n�kterých aspektech. NapYíklad v tom, �e se mohl dávat prostor lidem, kteYí aíYili 

názory typu :pokud se neud�lá následující, tak nám dojde plyn a my tady umrzneme8. Takové 

v�ci ale v�dy vidíte a� zp�tn�. V té situaci opravdu nikdo nemohl v�d�t, jestli to tak opravdu 

bude, nebo ne. Jedna z alternativ to v té dob� jednoduae byla. Pokud se budete zam�Yovat pouze 

na to negativní a neYeknete, �e jsou i konkrétní argumenty pro to, �e se n�co takového nestane 

3 �e jsou napYíklad i jiné zdroje plynu 3 tak je to urit� apatn�. SamozYejm�, pokud napíaete, �e 

lidi zmrznou, tak budete mít ,klikaku8, tenáYi to budou íst a vy budete mít dobrou pozici 

v redakci. U placených servero na tom mo�ná získáte i nové pYedplatitele. 

 

A k tomu podle vás b�hem energetické krize docházelo? }e se n�která média hnala za 

senzací a pozorností publika, �e napYíklad vznikaly expresivní titulky? 

Urit�, urit� k tomu docházelo. 



 

Mohla tedy média zposobem, jakým pokrývala energetickou krizi, pYisp�t ke zhoraení 

spoleenské nálady? 

Myslím si, �e klasická mainstreamová média k tomu nepYispívala. Myslím si, �e normální 

média, která v esku pracují podle zákona, odvád�jí dobrou práci. }e se sna�í dodávat 

událostem kontext, ov�Yovat informace. Nemo�ete se ale vyhnout tomu, �e budete ignorovat 

politickou opozici, která bude v dané situaci alarmistická a bude dané situace politicky 

vyu�ívat. Potom svojí prací samozYejm� aíYíte i takové názory. Vy je ale nemo�ete cenzurovat, 

mo�ete je pouze dát do kontextu. Proto�e pokud je cenzurovat budete, tak ti u�ivatelné si k nim 

nakonec stejn� cestu najdou. NapYíklad Andrej Babia vám Yekne, �e ho vobec nezajímá, co 

o n�m napíaete na iRozhlasu, proto�e má na svém Youtube kanále desetkrát v�taí dosah. A má 

pravdu 3 ti, kteYí si budou chtít vyhledávat informace na Youtube kanále Andreje Babiae, budou 

vyd�aení k smrti.  

 

Konstruktivní �urnalistika se sna�í negativitu ve zpravodajství vyva�ovat 3 ae u� 

zmín�ným kontextem, pohledem do budoucna, informováním o tom, �e se n�co podaYilo 

vyYeait. Lze podle vás takový postup ve zpravodajství aplikovat ploan�? 

To, �e se n�kde akcentuje negativní poloha problému, nelze jednoduae vylouit. NovináY musí 

být schopen vyhodnotit, co je hlavní sd�lení informace. Pokud je hlavní sd�lení, �e se d�je n�co 

negativního nebo to bude mít negativní dopad, tak to potom nelze neakcentovat. Musíte ale 

vysv�tlit, pro to tak je. V dneaní dob� dávat informacím konstruktivní kontext, kdy� to tak 

nazveme, dole�ité je. V dneaní dob� má ka�dý v mobilu 4 sociální sít�. Abyste se dnes n�co 

dozv�d�l, na to u� nepotYebujete novináYe. V�taí úloha médií je podávat informaci 3 ae u� na 

novináYském serveru, v éteru nebo na papíYe 3 v relevantním kontextu.  

 

Nará�í potom aplikace takových principo v praxi na n�jaká úskalí? Pokud informace 

analyzujete, hledáte souvislosti a nabízíte rozné úhly pohledu na problém, je to 

bezpochyby slo�it�jaí ne� sepsat jednoduchou zprávu pouze na základ� agenturních 

materiálo. 

Musíte mít v redakci dostatek lidí 3 mít tam lov�ka, který bude mít dostatek asu se té práci 

v�novat. V�tainou takový redaktor stojí víc pen�z, proto�e je to n�kdo, kdo má více zkuaeností 

a o to téma se déle zajímá. Obecn� by to ale na problémy nará�et nem�lo. Je rozhodnutím 

ka�dého média, na co se bude zam�Yovat. Pokud chcete publiku pYedávat objektivní informace 

v kontextu, tak si podle toho musíte postavit redakci.  



 

U� jsme se dotkly toho, �e Yada mainstreamových médií po celém sv�t� nará�í na odliv 

zpravodajských publik. Myslíte si, �e aplikace konstruktivní �urnalistiky mo�e být cestou, 

jak pro publikum zostat relevantní? 

Myslím si, �e ano. Informaci bez zajímavého kontextu dnes najdete vaude. Pak vám v�tainou 

nedává smysl platit si za ni pYedplácením médií. Já jsem novináYka a sama si napYíklad platím 

n�kolik médií, proto�e m� to zajímá. A �e rozdíl mezi tím, co publikuje New York Times, a co 

Donald Trump na své sociální síti, je pro m� zásadní. Pro m� napYíklad to význam má. A v�Yím 

tomu, �e je takových lidí velká skupina. Urit� je tady ale i spousta lidí, kterým je to jedno. 

KteYí si vystaí s Facebookem.  

 

Jak je to podle vás ale u v�tainového publika? Bude ochotné si za kvalitní novináYský 

obsah zaplatit, kdy� se i od toho nezpoplatn�ného má tendenci odvracet? 

Nevím, jaké jsou te� pom�ry na trhu. Kdy� ale budu mluvit za sebe, tak mám pocit, �e se i moje 

vnímání 3 ochota zaplatit si za obsah 3 s postupem asu urit� zm�nilo. PYed lety mi pYialo, �e 

n�co takového nepojde, proto�e internet m�l být pYece zadarmo pro vaechny. První internetové 

zpravodajské servery u nás 3 jako napYíklad iDnes 3 byly zadarmo. To myalení veYejnosti bylo 

tímto hodn� ovlivn�né. Myslím si ale, �e spoustu lidí na to m�ní názor, �e si uv�domuje, �e za 

kvalitní informace si musí zaplatit. Jestli je to v�tainová spolenost, to t��ko Yíct. 

 

Co k té zm�n� 3 ochot� zaplatit si za zpravodajský obsah 3 konkrétn� u vás osobn� 

pYisp�lo? 

Zjistila jsem, �e informace, které m� zajímají, jsou za paywallem. Urit� je to dané i tím, �e se 

rozaiYuje nabídka v�cí, které za paywallem jsou. DYíve jich bylo jenom pár. Nejde pouze 

o zpravodajské mediální servery, ale i jednotlivé podcasty. Pokud vás dané téma zajímá, tak 

vám nezbývá nic jiného ne� si za n�j zaplatit. I to tYeba m�ní pohled na to, �e kdy� chcete dostat 

zajímavou informaci, která má pro vás význam, tak je b��né za to platit. A dYíve to bylo 

normální, dYíve se za noviny vaude platilo.  

  



 

PYíloha 6: PYepis polostrukturovaného rozhovoru s Vladimírem Piskalou ze dne 9. 2. 2024 

Setkal jste se ji� n�kdy v rámci své profese s fenoménem konstruktivní �urnalistiky? 

Nikdy jsem o tom neslyael. Já na to ale nemám vzd�lání. Nejsem vystudovaný novináY, ale 

pYírodov�dec. Ten pYístup jsem si musel dohledat. Poprvé jsem o tom slyael a� od vás. Pak jsem 

a� teprve zjistil, �e to n�jakým zposobem splIuje práce, kterou d�lám. Ned�lám to ale 

programov� v tom smyslu, �e bych si Yekl, �e budu d�lat konstruktivní �urnalistiku. To, �e ji 

ásten� nejspía d�lám, jsem zjistil a� zp�tn�. Kdy� napYíklad d�lám n�jakou analýzu, tak to 

není programové. V první Yad� se sna�ím dívat na veYejn� dostupné zdroje a ov�Yit si, jestli se 

výroky zaznívající ve veYejném prostoru dají s pou�itím veYejn� dostupných zdrojo potvrdit 

nebo vyvrátit. NapYíklad zrovna u dodávek plynu jsou k dispozici skv�lé zdroje, které prakticky 

v reálnem ase ukazují, kolik plynu proudí v rámci celé sít�. S tím se dalo hezky pracovat 

a ukázat to i ve vysílání. Není to ale programov� tak, �e bychom cht�li ukazovat Yeaení. Spíae 

chceme opravdu vyt��it zdroje, které jsou voln� k dispozici, nejdYíve se podívat na n� 

a s dalaími dotazy se pYípadn� obracet na odborníky.   

 

Stoupenci konstruktivního pYístupu tvrdí, �e spousta novináYo konstruktivní �urnalismus 

praktikuje, ani� by o tom v�d�la. Kdy� ten termín takto slyaíte, co se vám jako první 

asociuje? 

Já asi �ádnou asociaci nemám. Musel jsem si ten pYístup najít. 

 

Vaiml jste si toho, �e by n�kdo z kolego ve Zpravodajství T pracoval podobným 

zposobem? 

To vobec. 

 

Jedním z jevo, na které se konstruktivní �urnalistika sna�í reagovat, je negativita ve 

zpravodajství. Sna�í se ji vyvá�it napYíklad hledáním a pokrýváním Yeaení, zasazováním 

událostí do kontextu, nebo tYeba pohledem do budoucna. D�lá to mimo jiné proto, aby 

eliminovala negativní dopad zprávy na pro�ívání publika. M�l by se podle vás novináY 

pracující ve zpravodajství zabývat tím, jaký efekt zpráva zanechá v divákovi nebo ve 

tenáYi? 

Na to nedoká�u odpov�d�t. M� ani tolik nejde o vyzn�ní zprávy 3 zda je to výrazn� negativní 

nebo ne. NapYíklad kdy� d�láme reportá�e o klimatických zm�nách, tak ty jsou vyzn�ním asto 

hodn� negativní. Yeaení sice známe, ale jako spolenost se k n�mu nedostáváme. Spía mi jde 



 

o to pYinést n�jaký airaí kontext. PYeva�uje tu snaha ukázat, �e se v minulosti n�co podobného 

Yeailo a jak to napYíklad dopadlo. O to se sna�ím urit�. Ale neYíkám si primárn�, �e u� je 

negativity ve zprávách pYília, tak bych cht�l pYinést n�co jiného. M� na tom spíae baví dodávat 

ten kontext. To je podle m� to dole�ité, co by v prostoru vysílání m�lo zaznívat. 

 

Práce s kontextem je také jedním z atributo, které vyu�ívá konstruktivní �urnalistika. 

Byla podle vás práce s kontextem 3 zasazování informací do souvislostí 3 dole�itá v dob� 

pokrývání energetické krize? 

Zcela urit�. Minimáln� práv� analýzy. S pomocí otevYených zdrojo jsme se dokázali dostat 

k datom, o kterých se hodn� mluvilo a na jejich základ� jsme pak byli schopni pYijít s íslem, 

které bylo podlo�ené relevantními daty, a ty to tvrzení ve veYejném prostoru bu� potvrzovaly 

nebo vyvracely. Díky tomu se ta debata mohla posunout n�kam dál, to mi pYijde docela dole�ité. 

V rámci energetické krize se pom�rn� asto stávalo, �e bylo potYeba vysv�tlit n�které základní 

v�ci 3 napYíklad popsat, jak se obchoduje s elektYinou. To sice není hlavní sd�lení, ale je to 

práv� ten kontext, který dodává té dob� a tomu co se d�je 3 pro napYíklad rostou ceny elektYiny 

3 smysl. To, jakým zposobem daná v�c funguje, není samotná zpráva, ale je to dole�ité k jejímu 

pochopení. 

 

Kdy� tedy vypukla energetická krize, co jste se v redakci sna�ili primárn� pYedat 

publiku? V této práci mám zaátek krize ohraniený pádem energetické skupiny Bohemia 

Energy v Yíjnu 2021. 

My se tomu zaali více v�novat a� po zaátku války (ruská invaze na Ukrajinu, pozn. autorky), 

kdy u� bylo jasné, �e dojde ke m�nám v dodávkách energií. NejdYíve jsem jel na VaCHT, kde 

sedí odborníci na dané téma. Sna�il jsem se první nabrat informace pYímo od nich a pochopit, 

jak vlastn� dodávky energií fungují 3 jakým zposobem se dá dopravovat ropa nebo zemní plyn, 

jaké to má limity, jaké jsou mo�nosti i z pohledu chemického. NapYíklad jestli v tom, zda 

dovezeme ropu z Ruska nebo ze Saudské Arábie bude n�jaký rozdíl, jestli s tím mo�ou rafinerie 

pracovat i nikoliv. To byl ten základ, který jsme se pak sna�ili dostávat i do vysílání. Potom 

jsme to téma zaali Yeait na denní bázi a� na podzim, kdy se k tomu spustilo speciální vysílání, 

které se jmenovalo Epicentrum. Tam u� jsme se opravdu sna�ili tematicky si tu problematiku 

rozd�lit a vytváYet krátké, dvou a� tYí minutové vstupy, které potom b��ely veer bu� pYed 

Událostmi nebo po Událostech. Sna�ili jsme se tam co nejjednoduaaí formou dostávat 

informace o kontextu, ale i o tom, jaké má lov�k mo�nosti. 

 



 

Vybavujete si, od koho vzeael první impuls poYad Epicentrum pYipravit? 

Ten impuls pYiael od vedení a alo o urité navázání na dobu covidu. Stejnou v�c jsme d�lali 

toti� i b�hem pandemie, kdy se pravidla m�nila prakticky ka�dý den. V dob�, kdy platil nouzový 

stav, jsme naveer dodávali krátké shrnutí toho, co se za daný den stalo, jestli se m�ní n�jaká 

pravidla a jak fungují. To byl ten hlavní dovod. Pokud se zrovna nic ned�lo, tak jsme dodávali 

kontext 3 napYíklad jak funguje okování, jak fungují uritá pravidla a jak by se lov�k m�l 

chovat, aby neohrozil lidi kolem sebe. V dob� energetické krize alo tedy o urité pokraování 

tohoto covidového konceptu. Dostali jsme se do velmi podobné situace, kdy spoustu lidí 

nev�d�lo, co má d�lat, jaké jsou jejich mo�nosti a jaký je kontext kolem toho, co jevy na trhu 

s energiemi zposobuje. alo tedy o stejný typ pYísp�vko. 

 

Ne� jste zaali poYad Epicentrum v dob� energetické krize vysílat, vzealy napYíklad 

i n�jaké podn�ty od diváko, �e by byl z jejich strany o podobný formát pYísp�vko zájem? 

Spíae jsme pYiali sami proaktivn� s tím, �e to mo�eme nabídnout. Kdy� se o energetice zaalo 

mluvit a blí�il se podzim, tak bylo jasné, �e to bude téma íslo 1. Proto jsme i nabídli, �e to 

mo�e být urité vyvá�ení negativních zpráv. }e existuje i n�co jako podpora v tom smyslu, �e 

je situace slo�itá, ale dá se v ní vyznat. Sna�ili jsme se napYíklad pYipravit i návod, jak si za�ádat 

o konkrétní typ dávek, koho se ten pYísp�vek týká, jaké dokumenty je potYeba podat. D�lali 

jsme rozné rozhovory s mluvími institucí. Krom� Ministerstva práce a sociálních v�cí jsme 

mluvili tYeba s n�kterými dodavateli energií o tom, jak má lov�k postupovat, kdy� ví, �e nemá 

na zaplacení záloh. Sestavili jsme tedy uritý návod, který jsme vysílali po jednotlivých ástech 

v celodenním vysílání, publikovali ho na webu, ale i potom i veerním vysílání, kdy se dívá 

nejvíce diváko. Jeliko� ty pYísp�vky b��ely i na T1, tak byl jejich zásah opravdu velký. Jestli 

po tom ale byla poptávka, to vlastn� nevím. 

 

Co bylo na pYíprav� takových pYísp�vko za vás osobn� nejslo�it�jaí? 

To bych asi rozd�lil do tYí skupin. První se musíte podívat na to, jaká jsou reáln� k dispozici 

data 3 napYíklad o tom, jak k nám putují suroviny. Data je pak ideáln� potYeba zpracovávat 

ka�dý den, abychom mohli do vysílání dodávat grafiky o zapln�nosti zásobníko plynu a m�li 

pYehled o tom, zda se n�co d�je nebo ned�je. To je taková první, technická v�c. Druhou, 

nezvyklou v�cí bylo vyznat se v prostYedí, ke kterému se lov�k v b��ném �ivot� nedostane. 

Kdy� lov�k napYíklad neví, jak si za�ádat o konkrétní dávky, tak je to minimáln� na první 

pohled opravdu slo�itý systém. Bye po n�jaké chvíli se v tom lov�k nakonec zorientuje. Zvláae 

b�hem podzimu tam docházelo k Yad� zm�n. A pak je tu tYetí slo�ka 3 to jsou zprávy, které se 



 

reáln� d�jí a následn� reakce na n�. To byli tYi základní pilíYe, ze kterých jsme to zpravodajství 

o energetické problematice stav�li.  

 

Má pYíprava takových analytických pYísp�vko v praxi n�jaká úskalí? 

Urit� ano. Kdy� lov�k d�lá návod, který je nesrozumitelný, tak je to úpln� k niemu. Kdy� 

pYipravíte reportá�, která je srozumitelná mén� nebo je celkov� náron�jaí, tak to podle m� není 

tak velký problém jako v situaci, kdy vyrobíte návod a není z n�j nakonec patrné, co máte 

vlastn� d�lat. Divák, který se tím návodem Yídí 3 chce si napYíklad za�ádat o dávku 3 pak mo�e 

ud�lat n�co apatn�. To riziko nebo dopad je tam tedy urit� v�taí ne� u reportá�e. Kdy� u� má 

redaktor ambici d�lat vysv�tlovací pYísp�vek, tak by to m�lo být opravdu jasné a srozumitelné. 

Na to jsme tedy nejspía kladli nejv�taí doraz. Pokud jde o práci s daty, tak tam nejv�taí úskalí 

spoívá v tom, �e se s nimi b��n� nedostanete do kontaktu. Nevíte tedy, co reáln� znamenají. 

První se v nich musíte zorientovat, zkonzultovat vae s lidmi, kteYí se v té problematice vyznají 

a zeptat se jich, jestli je vaae interpretace správná. Toto staí ud�lat jednou nebo dvakrát 

a nauíte se ta data interpretovat sami. Jinými slovy u� doká�ete Yíct, zda je daný pokles 

nebo výkyv výrazný, nebo b��ný. Bez pYedchozí znalosti je ta orientace slo�it�jaí. ím více se 

v tom vyznáte, tím snazaí a rychlejaí to pro vás potom je.  

 

Sehrála ve slo�itosti pYípravy n�jakou roli i skutenost, �e byla energetická krize svým 

rozm�rem i dopady v novodobé historii bezprecedentní? 

Zcela urit�. Vzhledem k velikosti i dopadu té události byla oekávání od novináYo v�taí. I díky 

tomu ale m�ly naae pYísp�vky nakonec ve vysílání tak velký prostor. Pokud by událost nebyla 

tak naléhavá, tak by jim nebyl v�nován vysílací as napYíklad i na T1. 

 

PYíprava vaaich pYísp�vko 3 myslím t�ch vysv�tlovacích, které aly za v�deckou redakcí 3 

tedy m�la u vedení podporu? 

Zcela jist�. 

 

V�nuje se pYíprav� podobných výstupo, které jsou analytické, vysv�tlují a radí, i jiné 

redakce T krom� té v�decké, v ní� aktuáln� posobíte? 

Urit� ano. Ve Studiu 6 je na toto kladen taky pom�rn� velký doraz. Jak si napYíklad podat 

pYihláaku na stYední akolu, jak si pYezout na zimu gumy. Takových pYísp�vko je ve 

Studiu 6 velké mno�ství. V�nují se tomu napYíklad i kolegové v Událostech, tam ale zase není 

tolik asu, aby se vysv�tlovalo tolik polopaticky.  



 

Je tedy podle vás mo�né, aby se podobný 3 vysv�tlující a analytický pYístup 3 aplikoval 

v televizním zpravodajství ploan�? 

Myslím si, �e urit�. To je i ást veYejné slu�by, nebo co si minimáln� já osobn� pYedstavuji, �e 

znamená 3 tedy dostat jako divák urité servisní informace. Typicky kdy� se Yeaí pYijímací 

zkouaky na stYední akolu, tak má být pro diváka jasné, jak má pYihláaku podat a jak se v ní 

zorientovat. Myslím si, �e to má ve vysílání své místo.  

 

Máte pocit, �e v posledních letech, zvláae s krizovými událostmi jako byl covid nebo práv� 

energetická krize, poptávka po pYíprav� vysv�tlujících pYísp�vko roste? 

To asi nedoká�u Yíct. Docela mi to u� splývá. Já osobn� jsem takové pYísp�vky dYíve napYíklad 

tolik nechystal. Od covidu je to ka�dopádn� mnohem více potYeba, proto�e se d�jí naléhavé 

v�ci. Taky ale musím Yíct, �e servisní informace se ve vysílání objevovaly v�dycky. Poka�dé, 

kdy� doalo k urité zm�n�, tak byla snaha ty zm�ny vysv�tlit. Není to nic nového a ve vysílání 

eské televize se to objevuje pravideln�. Od covidu a energetické krize je nicmén� novinkou, 

�e jsme takovým pYísp�vkom zaali v�novat napYíklad i tYi minuty v hlavním vysílacím ase, 

napYíklad v osm hodin veer, vetn� T1. Ty pYísp�vky se v�dy zam�Yovaly na jedno téma, 

byly dost koncertované a sna�ily se události dodat práv� zmín�ný kontext. To se dYíve tolik 

ned�lo.  

 

Kdy� se na energetickou krizi podíváte zp�tn�, co jste se nejvíce sna�il vy osobn� pYedat 

publiku? 

Hodn� jsem se soustYedil na veYejn� dostupná data 3 popis toho, co pYesn� se v tom plynovém 

potrubí d�je. PYijde mi, �e k tomu se lov�k jen málokdy dostane, je slo�ité se v tom zorientovat 

a je na to potYeba spoustu asu. Naat�stí to nebylo potYeba, ale m�li jsme pYipravenou i grafiku 

s napln�ností zásobníko, kterou jsme v�dy jednou za dva a� tYi dny aktualizovali. Dalo se to 

porovnávat s napln�ností v pYedchozích letech. Ve vysílání bychom tedy byli schopní pom�rn� 

rychle odhalit, �e se n�co d�je. Nebo jsme naopak mohli Yíct, �e je plynu dost a není potYeba 

�ádné paniky. Potom je ten druhý pilíY, co� jsou konkrétní návody. NapYíklad jaké typy 

sociálních dávek existují. Zprvu to lov�ku dole�ité nepYijde, pro v�tainu diváko to ani není to 

hlavní, ale kdy� se pak n�kdo dostane do slo�ité situace a tomu systému dávek nerozumí, tak 

pro n�j mo�e být srozumitelný návod ve vysílání pom�rn� u�itený.  

 



 

Kdy� jste te� sám zmínil aíYení paniky mezi veYejností 3 vybavujete si z doby energetické 

krize situaci, kdy jste si v redakci i na porad� s vedením v�dom� Yekli, �e je potYeba 

nerozdmýchávat paniku? 

To asi úpln� ne. Myslím si, �e i b�hem covidu jsme se k informování sna�ili pYistupovat 

s chladnou hlavou a odstupem. OpYení se o reálná data 3 v covidu o poty naokovaných 

a poty pYípado 3 a interpretace trendo lov�ku dodají spíae trochu klidu. Reáln� toti� mo�e 

sledovat, co se d�je. To, �e mo�eme publiku ukázat data a odprezentovat je v jednoduché form�, 

je uritým zposobem uklidIující. Minimáln� pro m� je. 

 

Máte tedy pocit, �e vizualizace a intepretace dat mo�e v dob� krize pYisp�t k uklidn�ní 

spolenosti? 

Urit�. Kdy� se napYíklad b�hem covidu Yíkalo, jak rychle se nemoc aíYí, tak bylo skv�lé moct 

se opYít o reálná data a ve vysílání divákovi ukázat, jak rychle se nemoc aíYí skuten�. A �e to 

opravdu neznamená, �e bude pYes noc milion naka�ených, �e to má urité limity. U energetické 

krize 3 a za m� je otázka, jestli to skuten� byla krize, jestli to nebyla pouze uritá zkratka 3 to 

funguje nejspía stejn�. Ve chvíli, kdy lov�k ví, �e existují n�jaké alternativy, �e existuje 

zkapaln�ný plyn a �e soustava, kterou tu máme, umo�Iuje, aby se plyn dostal z N�mecka 

k nám, tak získá ty dole�ité informace. 

Hraje u pYípravy vysv�tlujících pYísp�vko svou roli i asová tíseI, tedy tlak na rychlé 

publikování? Myslím tím zejména v akutní, rané fázi krize, kdy je nejv�taí poptávka po 

nových informacích. 

Nejv�taí doraz je v takové chvíli kladen na to, aby lov�k neud�lal chybu. Na zaátku je potYeba 

si vae dvakrát tYikrát zkontrolovat. Je to zároveI i doba, kdy lov�k asto narazí na n�jakou 

nepYesnost. Je potYeba, aby v takové chvíli v�d�l, jakému odborníkovi má zavolat a nechat si 

od n�j poradit. Aby se informace dostala do vysílání co nejvíce jednoznaná.  

 

To jde asi paradoxn� trochu proti tomu rychlému tempu a tlaku na co nejrychlejaí 

publikování. 

Hlavn� jde o to, aby redaktor v�d�l, koho má oslovit jako prvního. V redakci v�dy u� máme 

vybudovanou relativn� airokou síe odborníko. Kdy� se tedy n�co mimoYádného stane, 

doká�eme pom�rn� rychle vygenerovat n�kolik kontakto na odborníky, kteYí se tématu v�nují 

celý �ivot a doká�í danou situaci vysv�tlit.  

 



 

Máte zp�tn� pocit, �e zpravodajské pYísp�vky, které v dob� energetické krize v eských 

médiích vycházely, byly pro publikum dostaten� srozumitelné a vysv�tlující? 

Já to asi nedoká�u posoudit. U� je to pom�rn� dlouho, t��ko se mi vybavují pYísp�vky v jiných 

médiích a netroufám si to soudit.  

 

Vaiml jste si napYíklad lánku nebo jeho ásti 3 tYeba jen titulku 3 který vám v dané situaci 

pYiael zavád�jící nebo zbyten� senzacechtivý? 

To je podobné, asi na do nedoká�u odpov�d�t. 

 

N�které mediální prozkumy z posledních let poukazují na to, �e se ást publik po celém 

sv�t� odvrací od zpráv. Jedním z nich je napYíklad Digital News Report od Reuters 

Institutu. Lidé odklon od zpráv mnohdy zdovodIují tím, �e jim zprávy pYijdou pYília 

negativní. Myslíte si, �e je negativitu ve zpravodajství mo�né n�jak zmírnit, nebo máte 

naopak pocit, �e k n�mu patYí? 

Negativní zpráv je podle m� víc, proto�e doba je rychlejaí. PYed sto lety se lov�k v Evrop� jen 

t��ko dozv�d�l, co se stalo v Austrálii nebo Ji�ní Americe, �e tam napYíklad bylo zem�tYesení 

a zemYely pYi n�m stovky lidí. Te� se to divák dozví hned, jsou k tomu hned k dispozici záb�ry 

a vysílání je toho okam�it� plné, jeliko� se to d�je. NapYíklad b�hem covidu, kdy se nemohlo 

nic Yeait a vaechno bylo zavYené, tak bylo velmi t��ké nacházet zprávy, které se covidu netýkají. 

Covidu se týkalo prakticky vaechno. Podobné to bylo i u energetické krize. Vaichni to n�jakým 

zposobem v danou chvíli Yeaili 3 podniky, domácnosti i stát 3 a zpráv, kterých by se ta 

problematika vobec nedotýkala, bylo relativn� málo. Na druhou stranu si myslím, �e by ve 

výsledném zpravodajském mixu m�ly být i zprávy odlehen�jaí. NapYíklad Studiu 6 se to podle 

m� i docela daYí 3 z redakce v�dy se sem sna�íme dodávat rozné zajímavosti, které se netýkají 

vylo�en� toho, �e je n�co apatn�. Naopak se sna�íme ukazovat, �e se i n�co povedlo. Tyto 

zprávy dodáváme i do Událostí 3 tYeba o úsp�aích eských v�dco, nových objevech. V�Yím, �e 

lov�k má na konci dne plné zuby covidu nebo války na Ukrajin�, ale pokud se ty v�ci reáln� 

d�jí, je velmi t��ké o nich nereferovat.  

 

Má tedy podle vás negativita ve zpravodajství svoje opodstatn�ní? 

Na to nedoká�u jednoznan� odpov�d�t. Myslím si ale, �e do médií stoprocentn� patYí kontext. 

Co nejvíce kontextu, aby lov�k chápal, co a pro se d�je. Divák by m�l mít od novináYe 

k dispozici srovnání s jinými událostmi, aby dokázal vyhodnotit, jestli je situace opravdu 

záva�ná a mimoYádná nebo k ní as od asu dojde.  



 

Co by podle vás m�li zpravodajatí novináYi d�lat pro to, aby pro své publikum zostali 

relevantní? 

Myslím si, �e pokud by to v�d�li, tak to d�lají tak, aby k odlivu nedocházelo. Pokud by byl 

n�jaký funkní recept, tak u� by ho n�kdo nejspía zkusil aplikovat. Pokud ten trend pokrauje 

ve sv�t� napYí zpravodajskými médii, tak asi Yeaení patrn� nikdo nenaael.  

 

Ráda bych se vás zeptala i na poYad Drahé esko, &?, který se problematice energetické 

krize také v�noval& 

Pokud se nepletu, tak jsou v archivu pod názvem Drahé esko, &? tYi díly Devadesátky, kterým 

bylo v�nované celé veerní vysílání T24 od osmi tém�Y do deseti hodin. Pod tím titulkem ale 

b��el celý seriál 3 tedy od Studia 6 pYes denní kontinuální vysílání a� po veerní krátké bloky 

a zprávy v Událostech, na kterých se podílela Yada redakcí. Klíovou úlohu v tom m�la 

ekonomická redakce, která dodávala informace z terénu, od firem a obchodo, 

zprostYedkovávala pYíb�hy lidí. My jako v�decká redakce jsme v tom byli spíae okrajoví. 

SoustYedili jsme se zejména na kontextové v�ci, tedy jak n�co funguje 3 jak napYíklad 

porozum�t faktuYe 3 a taky na návody.  Vaechno, co se ve vysílání objevilo, pak m�lo ve 

vysílání hlaviku Drahé esko, &?. Nejde to tedy dohledat v iVysílání jako jednotlivé díly, 

proto�e to bylo souástí vysílání ka�dý den. 

 

Klade pYíprava takového pYísp�vku, který vysv�tluje a radí divákovi, na novináYe n�jaký 

zvláatní nárok? Myslím tím napYíklad dobré analytické myalení, schopnost porozum�t 

datom, um�t je vizualizovat a podobn�.  

V tomto pYípad� se to urit� hodí. Je dole�ité se um�t v tématu rychle zorientovat, pochopit, co 

je dole�ité a zjednoduait to tak, aby to stále byla jeat� pravda. Za redakci v�dy jsme pYísp�vky 

k Drahému esku nepYipravovali, to alo za ekonomickou redakcí. Úpln� nevím, jak to 

koncipovali. B�hem covidu jsme ale za redakci v�dy pYipravovali pYísp�vky Zem� v nouzi, a to 

bylo prakticky to samé. Intenzivn� jsme tehdy pYemýaleli o tom, jaké odborníky oslovit, jaká 

témata otevYít, jaké informace chceme, aby zaznívaly. Yeaili jsme, jak postavit celou 

dramaturgii veera, aby divák jednak dostal relevantní a úplné informace, jednak je dostal od 

lidí, kteYí tématu skuten� rozumí. Sna�ili jsme se, aby si pak diváci mohli z poYadu odnést 

informace o tom, �e není vaechno úpln� apatn�, �e existují zposoby, jak pYisp�t k minimalizaci 

rizik. I to je dovod, pro se za v�deckou redakci ve vysílání asto objevují pohledy psychologo. 

Sna�íme se tak divákom ukázat, jak si s danou situací mo�ou poradit. Od dob covidu se sna�íme 

brát v potaz, �e ta problematika na diváky n�jakým zposobem :padá8. NapYíklad i b�hem 



 

energetické krize nebo b�hem stYelby na Filozofické fakult� jsme za redakci v�dy dodávali 

pohledy psychologo na to, jak se s negativními informacemi, které se objeví ve veYejném 

prostoru, mo�ou vypoYádat. To je v podstat� naae úloha.  

 

Myslíte si tedy, �e by m�la být �urnalistika v krizových situacích spoleensky odpov�dná? 

Myslím si, �e zcela jist�. Úlohou veYejnoprávního média je vnáaet do problematiky i tento 

pohled. Nemyslím si, �e soukromé médium by takovou povinnosti mít nem�lo, ale zejména 

u eského rozhlasu a eské televize je slu�ba veYejnosti dole�itá. Vnímám to tak, �e zabývat 

se dopadem zprávy na diváka nebo posluchae ten aspekt veYejnoprávnosti splIuje.  

 

Bylo podle vás v dob� energetické krize dole�it�jaí o událostech informovat, nebo je 

interpretovat?  

Myslím si, �e to jde ruku v ruce. Pokud budu informovat, ale informaci nedám do kontextu, tak 

ji Yeknu pouze napol. Kontext dodává zpráv� význam. A ze zkuaenosti si myslím, �e souvislost 

prospívá ka�dé zpráv�. Kdy� se lov�k na zprávu podívá a zjistí i v�ci kolem, tak je to pro n�j 

jako celek pYínosn�jaí. 

  



 

PYíloha 7: Náhledy zpravodajských pYísp�vko podrobených kvalitativní obsahové 
analýze 
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Téma  ísla "

V
�taina eských i evropských politiko dlouhou dobu 
kolem regulace cen energií jen opatrn� naalapovala. 
Koncem srpna vaak ceny elektYiny s dodávkou 
v pYíatím roce vystYelily k tisícovce eur za mega-

watthodinu. A u� nealo jen taktn� mlet. Zaalo být jasné, 
�e je tYeba zasáhnout.

Kdyby tyto extrémní ceny vydr�ely delaí dobu, energe-
tika a s ní i celá ekonomika by se nejspía zcela zhroutily. 
V�dye jeat� loni v lednu se stejný kontrakt obchodoval 
kolem 50 eur a pYesn� pYed rokem stál kolem stovky.

Ale jak proti rostu cen zakroit? Evropatí lídYi budují 
evropský energetický trh Yadu let a pova�ují ho za klíový 
nástroj pro pYechod k bezemisní energetice. V�dye jednou 

Evropa hledá cestu, jak zkrotit drahé energie
3 tEXt 3 Martin PetYíek 3 Foto 3 Unsplash (Martin Rob, Zbyn�k BuYival)

z výhod propojeného pYeshraniního obchodování m�la 
být ochrana voi velkým výkyvom v cenách a nabídce. 
Trh m�l podle jeho tvorco poskytovat energie za dostupné 
ceny, proto�e výrobci budou sout��it o to, aby na burze 
nabídli co nejlevn�jaí energii.

Dlouhou dobu to skuten� jelo pYesn� podle této aablo-
ny. Obchodní model vycházel z toho, �e výslednou cenu 
elektYiny uruje mezní neboli >záv�rná< elektrárna. Tedy 
nejdra�aí zdroj, který je tYeba v danou chvíli zapnout, aby 
byla uspokojena veakerá poptávka. 

V závislosti na cen� emisní povolenky 3 a cenách 
vstupních surovin 3 se v této pozici historicky stYí-
daly plynové a uhelné elektrárny. Výrobci s ni�aími 

Kousek od katastrofy Evropa zaala Yeait extrémn� drahé energie. Pokud by ceny elektYiny a plynu rostly 
nekontrolovateln� dál, mohla by evropská ekonomika dostat úder, z n�ho� by se jen t��ko vzpamatovala.
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Bez ruské ropy a plynu bude mít esko problém. 
Hlavn� u plynu je na Rusku zcela závislé

Evropská unie a Spojené státy 
kvoli ruské agresi na Ukrajin� 
zva�ují, �e by pYestaly naku-

povat z Ruska ropu a plyn. Co by to 
pro esko znamenalo? HN pYináaí 
odpov�di na otázky, jak jsme na rus-
ké rop� i plynu skuten� závislí.

Kolik se do eska vozí ruské ropy? 
Do eska se pYiveze ron� zhruba 
sedm a� osm miliono tun ropy. Asi 
polovina (49 procent) z toho je rus-
ká a do eska se dostává ropovodem 
Dru�ba vedoucím pYes B�lorusko 
a Ukrajinu. Druhá polovina ropy 
(51 procent) proudí ropovodem IKL 
z N�mecka, který je napojen na ro-
povod TAL z italského pYístaviat� 
Terst. Nejvíce dodávek z IKL pochází 
z Ázerbájd�ánu a Kazachstánu. Fak-
ticky jediným dovozcem ropy je ma-
jitel tuzemských ra昀nerií Unipetrol, 
polský kolos PKN Orlen.

Na co je ropa potYeba? 
Z ropy se u nás vyrábí tYi miliony 
tun na܀昀y, 1,5 milionu tun benzinu 
a 2,5 milionu tun dalaích petroche-
mických produkto. Do eska se na-
víc pohonné hmoty také dová�í, a to 
zhruba tYetina celkové spotYeby. 

Obejde se esko bez ruské ropy? 
Ano, krátkodob� urit�. Kdyby te� 
pYestala ruská ropa téct, esko mo�e 
vyu�ít milion tun, jej� má ve státních 
strategických zásobách. Zvýait lze 
i dodávky pYes IKL, který má pYe-
pravní kapacitu a� 11 miliono tun 
ropy ron�, nyní vyu�itou zhruba 
z poloviny. Naplno se také mo�e roz-
jet ra昀nerie v Kralupech, která je prá-

v� uzposobena na tzv. sladkou, ne-
ruskou ropu vedenou potrubím IKL. 
Naopak problém by m�la v�taí ra昀-
nerie v Litvínov� zásobovaná Dru�-
bou. >I Litvínov je ale schopen jiné 
druhy ropy zpracovávat, pYíkladem 
jsou stYedn� t��ké sirné ropy z Blíz-
kého východu,< uvedl Ivan Souek, 
expert na ropný promysl a Yeditel 
Svazu chemického promyslu.

Úzkým hrdlem IKL je nicmén� 
pYedchozí ropovod TAL, který záso-
buje i n�mecké ra昀nerie a o mo�nos-
tech jeho volné kapacity by se muselo 
jednat. esko by vaak mohlo zkusit 
v omezeném mno�ství vyu�ít dodáv-
ky pYes ropovod Adria, jen� má na-
pojení a� na Slovensko, a vozit poté 
ropu i ropné produkty z východního 
sm�ru. >Problém pYi zavYení kohou-
to s ruskou ropou by nám hrozil spía 
a� ve druhé polovin� roku. Zále�elo 
by ale, jak rychle by se podaYilo pYe-
jednat obchodní kontrakty. To trvá 
nejmén� tYi m�síce,< dodal Souek. 

Kolik se do eska vozí ruského ply-
nu? 
Plynu se u nás loni spotYebova-
lo 9,4 miliardy metro krychlových. 
PYesné statistiky, jaký je jeho povod, 
neexistují. Podle plynárenských ex-
perto vaak pochází drtivá v�taina, 
tém�Y 100 procent tuzemské spo-
tYeby, práv� z Ruska. >Zhruba 50 a� 
60 procent dodávek je prokazateln� 
ruský plyn na základ� dlouhodobého 
kontraktu,< vysv�tlil Michal Koco-
rek ze spolenosti EGÚ Brno. Tento 
dlouhodobý kontrakt má spolenost 
RWE Supply & Trading z n�mecké 
skupiny RWE, která kdysi v tuzem-

sku zprivatizovala plynárenský kolos 
Transgas. Zbytek plynu si nakupují 
obchodníci na evropském spotovém 
trhu. >Tady se mísí plyn od rozných 
dodavatelo a producento a není zcela 
správné dávat mu nálepku ruský, je 
to spía plyn evropský. Pravda ale je, 
�e ten, který se dostane na náa trh, 
bude povodem ruský opravdu z drti-
vé v�tainy,< dodal Kocorek. V Evrop� 
se obchoduje jeat� plyn z Norska, Al-
�írska, Ázerbájd�ánu, Nizozemska i 
Rumunska. 

Kdo a na co plyn vyu�ívá? 
Necelou polovinu (48 procent) spo-
tYebují velkoodb�ratelé, co� jsou vel-

Unie zva�uje zákaz ruské ropy, u plynu jeat� nemá jasno

Sankce proti Rusku u� jsou tak 
tvrdé, �e se týkají i koek. Kvo-
li útoku na Ukrajinu vylouila 

Mezinárodní federace chovatelo ko-
ek ruská zvíYata i jejich ruské chova-
tele ze vaech svých sout��í a výstav. 
Na Rusko mezitím siln� dopadají eko-
nomické sankce. Ale ten vobec nej-
v�taí trest, zákaz dovozu ruské ropy 
a zemního plynu, zatím Západ neza-
vedl. A to proto, �e by mimoYádn� 
tvrd� dopadl i na n�j. Ruská invaze 
na Ukrajinu je ale takovým aokem, �e 
zem� Evropské unie a Spojené státy 
zva�ují u� i tento dalekosáhlý krok.

>S naaimi evropskými partnery vel-
mi aktivn� diskutujeme o tom, �e za-
ká�eme dovoz ruské ropy,< prohlásil 

americký ministr zahranií Antony 
Blinken. Také pYedsedkyn� Evrop-
ské komise Ursula von der Leyeno-
vá potvrdila, �e EU chystá dalaí balík 
sankcí. Bez ruské ropy by se Západ 
podle vaeho obeael. Státy EU od Rus-
ka v prom�ru odebírají tvrtinu své 
spotYeby ropy. V pYípad� plynu je to 
ale výrazn� víc, zhruba 40 procent. 
PYípadné uzavYení plynovodo by tak 
bylo pro Západ mnohem slo�it�jaí. 
A to pYedevaím pro n�které zem� EU 
vetn� eska.

Rusko má u� nyní velký problém 
svou ropu na sv�tových trzích pro-
dat 3 obchodníci rad�ji nakupují od ji-
ných dodavatelo. Honba za nimi zá-
roveI pYispívá k souasným vysokým 
cenám ropy.

Moskva ale stále má obrovské pYí-
jmy z prodeje zemního plynu, který 
její dosavadní zákazníci nemohou 

nahradit tak jednoduae jako ropu. 
S tím, jak ceny plynu rostou, stou-
pají i ruské pYíjmy. Na zaátku roku 
Moskva od EU dostávala za plyn nece-
lých 200 miliono dolaro denn�. Nyní 
je to u� kolem 700 miliono, tedy pYes 
15 miliard korun ka�dý den.

Díky tomu má Rusko pYístup k za-
hraniní m�n�, který pYitom skrz jiné 
kanály do znané míry ztratilo 3 a to 
poté, co Západ uvalil sankce na jeho 
centrální banku. Rusko poté pYialo 

o pYístup ke znané ásti svých sta-
miliardových rezerv, které roky budo-
valo. Tím, jak dostává pYíjmy za zem-
ní plyn, tedy tyto rezervy postupn� 
nahrazuje.

Zatímco zákaz dovozu ruské ropy 
u� EU zva�uje, podobný krok u zem-
ního plynu není jasný. N�kolik zemí 
unie u� takovou mo�nost odmítlo. 
Ma�arsko to výslovn� ud�lalo nejen 
ve vztahu k rop�, ale i plynu. >Sank-
cím na dodávky energií se musíme 
vyhnout,< prohlásil aéf ma�arské di-
plomacie Péter Szijjártó.

B�hem souasné zimy, která poma-
lu koní, by zem� EU úplné zastavení 
dodávek ruského plynu zvládly 3 a to 
díky vyu�ití zásobníko a dodávkám 
zkapaln�lého zemního plynu z USA 
i z Kataru. V�taím problémem by ale 
byla pYíatí zima. I tak by se ale EU do-
kázala bez ruského plynu obejít, bye 

by to bylo drahé, tvrdí analytici z bru-
selského výzkumného centra Bruegel. 
>M�lo by být mo�né nahradit ruský 
plyn u� pYíatí zimu, a to ani� by doalo 
k devastaci naaich ekonomik, mrznu-
tí lidí v jejich domovech nebo k pYeru-
aení dodávek elektYiny.<

Podle Bruegelu by byly nutné maxi-
mální nákupy od jiných dodavatelo, 
vyaaí vyu�ití uhlí i oddálení plánova-
ného odstavení n�kterých jaderných 
elektráren. Nezbytná by také byla 
vzájemná pomoc mezi státy unie 3 
esko i Bulharsko závisí na plynu 
z Ruska ze sta procent své spotYeby. 
Nahradit by ho mohly jedin� pomo-
cí solidárních dodávek z jiných zemí 
EU. V krajním pYípad�, napYíklad po-
kud by pYíatí zima byla nadprom�rn� 
chladná, by bylo nutné krátkodob� 
zastavit provoz n�kterých podniko. 
V esku by alo hlavn� o chemiky.

Moskva má velké 
pYíjmy z prodeje 
plynu, který její 
zákazníci nemohou 
nahradit tak 
jednoduae jako ropu.

ZavYou se kohoutky? Podle plynárenských experto pochází drtivá v�taina dodávek plynu, tém�Y 100 procent tuzemské 
spotYeby, z Ruska (ilustraní foto). Foto: Reuters
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Trest za válku

Sankce

ké podniky a teplárny. Druhé nej-
v�taí sousto si ukrojí domácnosti 
na topení a vaYení (27 procent), zby-
tek (25 procent) jsou menaí podniky 
a �ivnostníci. Na celkové spotYeb� 
energií má ale plyn v esku menai-
nový podíl, loni inil >jen< 17 procent. 

Mo�e si esko dovolit zastavit b�-
hem pár m�síco nákup ruského 
plynu?
Ano i ne, zále�í na prioritách. >Po-
kud by doalo k zastavení dodávek, 
zane tu okam�it� chyb�t velký ob-
jem plynu,< upozornil Kocorek. Vyu-
�ít lze plyn ze zásobníko, aktuáln� je 
v nich ale mno�ství jen na tYi a� tyYi 

týdny. Muselo by se tak pYistoupit 
k omezení spotYeby, zaátek regula-
ce by byl u elektroenergetiky (napYí-
klad plynová elektrárna Poerady), 
následn� u velkých 昀rem. Výhledov� 
existují alternativní mo�nosti dovo-
zu, a to zvýaením dodávek od jiných 
ne� ruských producento. esko by 
si také mohlo vypomoci zkapaln�-
ným plynem (LNG), který se dá vo-
zit na v�taí vzdálenosti, napYíklad 
z Kataru i USA. Problém ale je, �e 
LNG se vozí po moYi do terminálo, 
k nim� esko zatím nemá smluvní 
pYístup. Plná náhrada ruského ply-
nu za jiné zdroje by podle Kocorka 
trvala tak p�t let.
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